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1. Sammendrag
1.1 Sterkere regionale samfunnsutviklere

Det vises i meldingen til at regjeringen med region-
reformen ønsker å legge til rette for positiv samfunnsut-
vikling i alle deler av landet, basert på regionale for-
trinn, forutsetninger og prioriteringer. Fylkeskommu-
nene er sentrale i å tilpasse den regionale politikken til
de nasjonale og regionale utfordringene vi står overfor.
Regjeringen vil styrke fylkeskommunene som sam-
funnsutviklere slik at de får flere virkemidler til å utvikle
fylket i ønsket retning. Fylkeskommuner som legger til
rette for at flere kommer i jobb, at bedrifter får tak i den
arbeidskraften de trenger ,og at flere jobber skapes, ska-
per attraktive regioner og styrket vekstkraft.

Ved Stortingets behandling av Meld. St. 22 (2015–
2016) Nye folkevalgte regioner – rolle, struktur og opp-
gaver ble følgende anmodningsvedtak fattet:

«Stortinget ber regjeringen sette ned et ekspertut-
valg som skal foreslå ytterligere nye oppgaver til regio-
nene når den nye regionstrukturen er fastlagt, og senest
våren 2017.»

Regjeringen oppnevnte på bakgrunn av dette et ek-
spertutvalg i juni 2017, som ble ledet av professor ved
Universitet i Oslo Terje P. Hagen. Utvalget leverte sin
rapport 1. februar 2018, og rapportens innhold ble kort

oppsummert i Prop. 88 S (2017–2018) Kommunepropo-
sisjonen 2019. Rapporten var på høring med frist 9. mai.

Ved Stortingets behandling av Kommuneproposi-
sjonen 2019 ble følgende anmodningsvedtak fattet:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget senest innen 15. oktober 2018 med en egen sak
med samlet vurdering av oppgaveoverføringene til de
nye fylkeskommunene basert på ekspertutvalgets
utredning.

Dette gjelder også oppgaver som vil fases inn, og
som ikke er klare for overføring fra 1. januar 2020.»

Regjeringen presenterer i meldingen sin vurdering
av hvilke oppgaver som kan overføres til fylkeskommu-
nene.

Det vises i meldingen til at forslag til nye oppgaver
som krever lov- eller forskriftsendringer, vil bli sendt på
høring på ordinær måte, slik at høringsinstansene får
anledning til å uttale seg om regjeringens konkrete for-
slag. Forslag til lovendringer fremmes deretter for Stor-
tinget. Forslag fra regjeringen som krever budsjett-
endringer, vil bli fremmet for Stortinget i forbindelse
med den ordinære budsjettprosessen.

Regjeringspartiene og Kristelig Folkeparti har kom-
met til enighet om oppgaveoverføring og regionreform.
Innholdet i enigheten legges til grunn for denne mel-
dingen.

Følgende temaer er omtalt i meldingen:
– Utfordringer som krever regionale løsninger
– Større ansvar i en ny fylkesstruktur
– En sterkere kompetansepolitisk rolle
– En sterkere næringspolitisk rolle
– Regional planlegging, samferdsel, klima og miljø
– Styrking av Nord-Norge
– Redusert detaljstyring av fylkeskommunene
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Oversikt over nye oppgaver til fylkeskommunene
Det vises i meldingen til at de samlede forslagene til

nye oppgaver til fylkeskommunene i regionreformen er
som følger:

Næringsutvikling og næringsrettet forskning
– Oppdragsgiveransvaret for næringspolitiske virke-

midler som i dag forvaltes av Innovasjon Norge
(deler av etablerertilskudd knyttet til gruppe 1,
mentorprogram, bedriftsnettverk, samt utrede om
reiselivssatsingen bør flyttes) og Siva (næringshage-
programmet og inkubatorprogrammet) overføres
til fylkeskommunene.

– Den helhetlige gjennomgangen av det næringsret-
tede virkemiddelapparatet kan bidra til at ytterli-
gere oppgaver som kan styrke fylkeskommunens
rolle som næringspolitisk aktør, flyttes til fylkes-
kommunene. Det skal særlig ses på utflytting av
oppdragsgiveransvaret for virkemidler knyttet til
småbedrifter og lokale/regionale formål.

– Det skal utredes om det er behov for endringer i
organisasjons- og tilknytningsformen for de nasjo-
nale virkemiddelaktørene, herunder Siva og Inno-
vasjon Norge.

– Det er en målsetting å styrke de regionale
forskningsfondene, RFF.

– Fylkeskommunenes rolle i å mobilisere og kvalifi-
sere næringslivet til å investere mer i FoU skal styr-
kes, blant annet ved å se på FORREGION, RFF, ord-
ningene med Nærings-ph.d., MABIT-ordningen og
mobilisering til Skattefunnordningen.

Landbruk
– Forvaltning av tilskudd til utrednings- og tilretteleg-

gingstiltak i landbruket som i dag gjøres av Fylkes-
mannen.

– Forvaltning av tilskudd til kystskogbruk som i dag
gjøres av Landbruksdirektoratet.

– Ansvar for å utarbeide regionalt næringsprogram
som i dag gjøres av Fylkesmannen.

Samferdsel
– Ansvaret for de statlige fiskerihavnene som i dag lig-

ger hos Kystverket.
– Kjøp av innenlandske flyruter som i dag gjøres av

Samferdselsdepartementet.
– Tilskudd til ikke-statlige lufthavner som i dag for-

valtes av Samferdselsdepartementet.
– Det tas sikte på å overføre støtteordningen for bred-

båndsutbygging som i dag forvaltes av Nkom.
Nkoms faglige rolle knyttet til tilskuddsordningen
vurderes.

– Den statlige tilskuddsordningen for utvidet TT-til-
bud innlemmes, ansvaret overføres etter at ordnin-
gen har blitt finansiert som en nasjonal ordning.

– Tilskudd til skredsikring av fylkesveger innlemmes i
2020.

– Tilskuddet til gang- og sykkelveger langs fylkeskom-
munalt og kommunalt vegnett innlemmes i 2020.

– Tilskudd til fiskerihavneanlegg innlemmes i 2020.
– Fylkesdelen av sams vegadministrasjon.
– Koordinering av kollektivtrafikken mellom fylke og

stat utvides for å bidra til at begge parter når målset-
tingene innenfor kollektivområdet. Dagens samar-
beidsavtaler mellom Jernbanedirektoratet og fyl-
keskommunen utvides til også å omfatte rute-
endringsprosesser, herunder når og hvordan
prosessen skal være. Fylkeskommunen tar ansvar
for dialogen med kommunene, produksjon av
transporttjenester, utforming av krav til hele eller
deler av tilbudet, byvekstavtale, avtale for øvrige
deler av fylkene, samspillet mellom buss- og togtil-
bud og forpliktende samarbeid om ruteinforma-
sjon.

Kompetanse og integrering

– Utvidet ansvar for regional kompetansepolitikk.
– En tydeliggjøring av fylkeskommunens rolle i kom-

petansereformen.
– Tilskudd til karriereveiledning som i dag forvaltes

av Kompetanse Norge. Samarbeidet regionalt med
Nav opprettholdes som nå.

– Utrede en endring av tilskudd til studieforbund, der
deler av tilskuddene kan utbetales av fylkeskommu-
nene.

– Utrede om fylkeskommunene bør få en større rolle
i samordningen av kompetansepolitikken for å
bidra til økt sysselsetting og lavere ledighet.

– Arbeidsmarkedstiltaket bedriftsintern opplæring
(BIO) som i dag forvaltes av Arbeids- og velferdseta-
ten.

– Det utredes om ansvaret for opplæringstiltakene
som forvaltes av Arbeids- og velferdsetaten, bør ses
i sammenheng med fylkeskommunens ansvar for
opplæring og grunnleggende kompetanseutvikling.

– Tilskudd til etablereropplæring som i dag forvaltes
av IMDi.

– Tilskudd til mentor- og traineeordninger som i dag
forvaltes av IMDi.

– Tilskudd til jobbsjansen del B.
– I arbeidet med integreringsstrategien vurderes det

om ytterligere oppgaver kan overføres til fylkes-
kommunene.

– Minoritetsrådgiverordningen vurderes overført
etter at ordningen er videreutviklet og styrket.

– Fylkeskommunene skal utarbeide planer som også
omfatter tiltak for å kvalifisere flyktninger og inn-
vandrere til å møte regionale arbeidsmarkedsbe-
hov.
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– Utvidet ansvar for forsterket grunnopplæring til
ungdom som mangler dette, slik at flere får reell
mulighet for å gjennomføre videregående opplæ-
ring.

– Det skal utredes hvordan ressurser og kompetanse
overføres fra staten til fylkene, slik at fylkene kan få
ansvaret for bosetting internt i regionene og annen
regional samordning av integreringspolitikken,
innenfor rammen av nasjonal politikk. De nasjo-
nale oppgavene som er lagt til regionskontorer, skal
bli værende i IMDi. IMDi beholder et nasjonalt
ansvar for bosetting sammen med ordningen med
et bosettingsutvalg med representanter for kom-
mune og stat. IMDi opprettholdes også som et
nasjonalt fagorgan for integreringsområdet.

Kultur
– Hagen-utvalgets forslag vurderes i den kommende

kulturmeldingen. Et større fylkeskommunalt
ansvar for kulturoppgaver varsles i denne meldin-
gen.

Folkehelse
– Tilskudd til friskliv, mestring og læring.
– Tilskudd til tverrfaglig innsats på rusfeltet.
– Midler i program for folkehelsearbeid som i dag for-

valtes av Helsedirektoratet, innlemmes i rammetil-
skuddet til fylkeskommunene etter programperio-
den.

Barnevern
– Det utredes om en overføring av Bufetats oppgaver i

barnevernet til fylkeskommunene vil gi et styrket
tilbud til utsatte barn og familier. Målet er en styr-
king av innsatsen overfor barn som trenger disse
tjenestene. Særlig skal det legges vekt på mulighe-
tene for tidlig inngripen fra et bredt spekter av tje-
nester og på god tilgang i alle deler av landet til spe-
sialiserte tilbud for dem med de mest komplekse
behovene.

Styrking av Nord-Norge
– Om lag halvparten av midlene i tilskuddsordningen

Arktis 2030 som i dag forvaltes av Utenriksdeparte-
mentet, overføres til fylkeskommunene i Nord-
Norge.

– Forvaltning av tilskudd til kvensk språk og kultur
overføres til Troms og Finnmark fylkeskommune.

– Fylkeskommunenes involvering i planleggingen av
gjennomføring av møter i Arktisk råd sikres/styrkes
og tydeliggjøres gjennom utarbeidelsen av målset-
tinger, regler og rutiner for samarbeidet mellom
aktørene.

– Det etableres et sekretariat for Regionalt nordområ-
deforum i Vadsø.

I meldingen gis også følgende oppfordring til de to
nordligste fylkeskommunene: 
– Fylkeskommunene i Troms og Finnmark oppford-

res til å ta vesentlig mer hensyn til Finnmark og
Vadsø i fordelingen av arbeidsplasser i den nye fyl-
keskommunen, særlig med henblikk på fordelin-
gen av fylkesadministrasjonen. 

Klima og miljø

– Alle oppgaver hos Fylkesmannen som innebærer
politisk skjønn innenfor artsforvaltning, utenom
truede arter og verneområdeforvaltning, er overført
til fylkeskommunen.

– Vannressursforvaltningen overføres ikke fra fylkes-
kommunen til staten.

– Oppgaver knyttet til statlig sikrede friluftsområder
som i dag utføres av Fylkesmannen, samt deler av
Miljødirektoratets forvaltningsansvar for de statlig
sikrede friluftsområdene.

– Oppgaver knyttet til Skjærgårdstjenesten som i dag
utføres av Fylkesmannen.

– Oppgaver på kulturminneområdet som i dag utfø-
res av Riksantikvaren. Deler av tilskuddsordninger
til formål som inngår i ev. nye bevaringsprogram-
mer, kan overføres etter inneværende program-
periode, som løper til 1. januar 2020.

– NVE skal konsultere fylkeskommunene og vekt-
legge fylkeskommunal planlegging i konsesjonsbe-
handlingen til utbygging av vannkraft på 1–10 MW
og vindkraft over 1 MW/5 turbiner.

– I tillegg er Kommunal- og moderniseringsdeparte-
mentet i gang med å styrke den regionale planleg-
gingen. Fylkeskommunene skal involveres i utar-
beidelsen av samfunnsmål for KVU-arbeidet i store
statlige infrastrukturprosjekter.

Det vises til meldingens kapittel 1 for nærmere om-
tale.

1.2 Utgangspunkter for vurderingen av oppgaver 
til fylkeskommunene

I meldingens kapittel 2 omtales utgangspunkter for
vurderingen av oppgavefordelingen:
– En ny fylkesstruktur fra 1. januar 2020
– Generalistkommunesystemet
– Retningslinjer for oppgavefordeling, jf. NOU 2000:

Om oppgavefordelingen mellom stat, region og
kommune og Kommunal- og moderniseringsde-
partementets vurderingskriterier for oppgavefor-
deling mellom fylkeskommunen og Fylkesmannen.

– Rammestyring

Det vises til meldingens kapittel 2 for nærmere om-
tale.
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1.3 Oppfølging av oppgaveoverføringer som Stor-
tinget har sluttet seg til

Det vises i meldingen til at regjeringen i Meld. St. 22
(2015–2016) Nye folkevalgte regioner – rolle, struktur
og oppgaver foreslo endringer i oppgaver og ansvar for
regionalt folkevalgt nivå. Stortinget sluttet seg til disse
forslagene, jf. Innst. 377 S (2015–2016). Regjeringen
foreslo konkrete endringer i oppgaver og ansvar for fyl-
keskommunene i Prop. 84 S (2016–2017) Ny inndeling
av regionalt folkevalt nivå, som Stortinget sluttet seg til,
jf. Innst. 385 S (2016–2017). I kapittel 3 i meldingen om-
tales oppfølgingen av disse oppgavene, inkludert an-
modningsvedtak fremmet i forbindelse med behand-
lingen av Prop. 84 S (2016–2017). I tillegg omtales styr-
king av regional planlegging og gjennomgang av regio-
nal stats inndeling.

Det vises til meldingens kapittel 3 for nærmere om-
tale.

1.4 Innlemming av tilskudd til fylkeskommunene

Det vises i meldingen til at regjeringen har fått gjen-
nomført en områdegjennomgang av øremerkede til-
skudd i kommunesektoren, jf. omtale i kommunepro-
posisjonen for 2019. Det pekes i meldingen på at det er
bred politisk tilslutning til at kommunesektoren i all
hovedsak skal rammestyres, og at sterke statlige virke-
midler som øremerking kun bør benyttes i særskilte til-
feller.

Ved å innlemme tilskudd fra staten i rammetilskud-
det til fylkeskommunene reduseres den statlige detal-
jstyringen.

Det vises i meldingen til at det tas sikte på å innlem-
me følgende tilskudd i rammetilskuddet til fylkeskom-
munene:
– Tilskudd til fylkesvise partnerskap for karrierevei-

ledning (Kunnskapsdepartementet).
– Skredsikring fylkesveger (Samferdselsdepartemen-

tet).
– Tilskudd til gang- og sykkelveger (Samferdselsde-

partementet).
– Tilskudd til fiskerihavneanlegg (Samferdselsdepar-

tementet).
– Utvidet TT-ordning for brukere med særskilte

behov (Samferdselsdepartementet).
– De regionale utviklingsmidlene under programka-

tegori 13.50 Distrikts- og regional politikk innlem-
mes helt eller delvis (Kommunal- og modernise-
ringsdepartementet).

Departementene vurderer frem mot kommunepro-
posisjonen for 2020 hvordan innlemmingene skal inn-
rettes, og hvordan midlene skal fordeles.

Det vises til meldingens kapittel 4 for nærmere om-
tale.

1.5 Hagen-utvalgets rapport Desentralisering av 
oppgaver fra staten til fylkeskommunene

I meldingens kapittel 5 gjengis ekspertutvalgets
sammendrag av Hagen-utvalgets rapport.

Det vises i meldingen til at rapporten ble sendt på
bred høring med frist 9. mai 2018 til mer enn 600 adres-
sater.

Det vises til meldingens kapittel 5 for nærmere om-
tale.

1.6 Kommunal- og moderniseringsdepartementet

Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår
flere tiltak for å styrke regional planlegging som virke-
middel. Utvalget foreslår blant annet å åpne for at fylkes-
kommunen, etter anmodning fra aktuelle kommuner el-
ler pålegg fra staten, kan tre inn i myndigheten til kom-
munestyret og utarbeide planer med juridisk bindende
virkning. Det foreslås videre å overføre den planjuridiske
veiledningen av kommunene, samt innsigelses-
myndigheten knyttet til dette, fra Fylkesmannen til fyl-
keskommunen. Det går frem av meldingen at departe-
mentet ikke går inn for disse forslagene. Hagen-utvalget
har noen mindre forslag til endringer i praktiseringen av
plansystemet som departementet vil følge opp blant an-
net i styringsdialog med fylkesmennene og underliggen-
de etater.

Hagen-utvalget foreslår at ansvar for oppgavene og
virkemidlene som i dag ligger til Distriktssenteret, over-
føres til fylkeskommunene. Formålet med Merkur-ord-
ningen kan ev. ivaretas av fylkeskommunene. Kommu-
nal- og moderniseringsdepartementets vurdering i mel-
dingen er at Distriktssenterets oppgaver og forvaltnin-
gen av Merkur-programmet ikke overføres til fylkes-
kommunene.

Det går frem av meldingen at Kommunal- og mo-
derniseringsdepartementet tar sikte på å overføre til-
skudd til kvensk språk og kultur til Troms og Finnmark
fylkeskommune. Dette er ikke et forslag fra Hagen-ut-
valget. Troms og Finnmark fylkeskommuner har imid-
lertid nevnt forslaget som en aktuell oppgaveoverføring
i sitt høringssvar til Hagen-utvalgets rapport.

Det vises til meldingens kapittel 6 for nærmere om-
tale.

1.7 Næringspolitiske virkemidler under Nærings- 
og fiskeridepartementet og Kommunal- og 
moderniseringsdepartementet

Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår å
overføre ansvar for oppdrag til Innovasjon Norge og
Siva fra staten til fylkeskommunene. Utvalget foreslår
videre utvidet fylkeskommunalt eierskap i Innovasjon
Norge, en styrking av fylkeskommunenes virkemidler
for forskning (RFF) og at Siva overføres til fylkeskommu-
nene.
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Det går frem av meldingen at Nærings- og fiskeride-
partementet og Kommunal- og moderniseringsdepar-
tementet mener at fylkeskommunene skal styrkes som
næringspolitisk aktør ved at det flyttes oppgaver. Opp-
dragsgiveransvaret for næringshageprogrammet, in-
kubatorprogrammet, mentorprogram, bedriftsnett-
verk, samt deler av etablerertilskuddet, vil derfor overfø-
res fra staten til fylkeskommunene. Det tas sikte på at
dette skjer innen 1. januar 2020. Videre skal det utredes
om de nasjonale virkemidlene i reiselivssatsingen bør
overføres til fylkeskommunene. Den helhetlige gjen-
nomgangen av det næringsrettede virkemiddelappara-
tet kan bidra til at ytterligere oppgaver som kan styrke
fylkeskommunenes rolle som næringspolitisk aktør,
flyttes til fylkeskommunene. Det skal særlig ses på ut-
flytting av oppdragsgiveransvaret for virkemidler knyt-
tet til småbedrifter og lokale/regionale formål.

Det vises i meldingen til at det også skal utredes om
det er behov for endringer i organisasjons- og tilknyt-
ningsformen for de nasjonale virkemiddelaktørene,
herunder Siva og Innovasjon Norge. 

Det vises til meldingens kapittel 7 for nærmere om-
tale.

1.8 Kunnskapsdepartementet

Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår
at fylkeskommunene bør overta betydelige oppgaver og
ansvar innenfor forsknings- og innovasjonspolitikken,
herunder at om lag halvparten av det offentliges innsats
for næringsrettet forskning overføres fra Norges
forskningsråd til fylkeskommunene. Hagen-utvalget
foreslår videre å overføre deler av Integrerings- og
mangfoldsdirektoratets (IMDi) oppgaver til fylkeskom-
munene. Innenfor kompetansefeltet foreslår Hagen-ut-
valget blant annet å formalisere fylkeskommunenes an-
svar for å kartlegge regionale kompetansebehov, og å
overføre virkemidler og oppgaver knyttet til karrierevei-
ledning regionalt. Videre foreslås det å overføre blant
annet tilskudd til studieforbund, Kompetansepluss og
tiltak innenfor livslang læring som i dag forvaltes av
Kompetanse Norge. De gjenstående nasjonale opp-
gavene hos Kompetanse Norge kan overføres til Utdan-
ningsdirektoratet.

Det vises i meldingen til at fylkeskommunenes rolle
i å mobilisere og kvalifisere næringslivet til de nasjonale
og internasjonale FoU-virkemidlene styrkes. Videre er
det en målsetting å styrke de regionale forskningsfon-
dene, RFF. Konkrete oppgaver skal vurderes som en del
av denne helhetlige gjennomgangen av det næringsret-
tede virkemiddelapparatet.

Det fremgår av meldingen at Kunnskapsdeparte-
mentet skal utrede hvordan ressurser og kompetanse
overføres fra staten til fylkene, slik at fylkene kan få an-
svaret for bosetting internt i regionene og annen regio-
nal samordning av integreringspolitikken innenfor ram-

men av nasjonal politikk. Kunnskapsdepartementets
vurdering er videre at tilskudd til mentor- og trainee-
ordninger for personer med innvandrerbakgrunn, til-
skudd til etablereropplæring og tilskudd til Jobbsjansen
del B kan overføres. Videre er departementets vurdering
at minoritetsrådgiverordningen kan overføres på sikt.
Kunnskapsdepartementets vurdering er videre at IMDi
beholdes som et nasjonalt fagdirektorat og kompetanse-
senter på integrering.

Det fremgår av meldingen at fylkeskommunene
skal ta et sterkere kompetansepolitisk ansvar regionalt,
og Kunnskapsdepartementet vil arbeide videre med
hvordan dette skal konkretiseres. Kunnskapsdeparte-
mentet mener at tilskudd til karriereveiledning som et
ledd i dette er naturlig å overføre til fylkeskommunene,
og vil også vurdere om oppgaven med karriereveileding
bør lovfestes. Kunnskapsdepartementet vil utrede
endringer i tilskudd til studieforbundene med sikte på
at noe kan overføres til fylkeskommunene. Det vil også
bli vurdert en deling av ordningen mellom Kunnskaps-
departementet og Kulturdepartementet. Tilskudd til
Kompetansepluss fortsetter som en statlig ordning, og
Kompetanse Norge opprettholdes som et direktorat.

Kunnskapsdepartementet vil utrede om fylkes-
kommunene kan få et utvidet og mer helhetlig ansvar
for å tilrettelegge og forsterke opplæringen for alle unge
i alderen fra 16 til 24 år. Det er ikke en del av Hagen-ut-
valgets tilrådinger. 

Kunnskapsdepartementet vil følge opp Hagen-ut-
valgets forslag om spesialpedagogisk støtte til barn og
unge og høringsuttalelsene om disse i arbeidet med
stortingsmeldingen om tidlig innsats og inkluderende
fellesskap.

Det vises til meldingens kapittel 8 for nærmere om-
tale.

1.9 Landbruks- og matdepartementet
Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår

at fylkeskommunene overtar ansvaret for Regionalt næ-
ringsprogram for landbruket. Utvalget foreslår videre at
ansvaret for IBU-midlene (midlene til investering og be-
driftsutvikling i landbruket) overføres til fylkeskommu-
nene, som så gir oppdrag til Innovasjon Norge. Det går
frem av meldingen at Landbruks- og matdepartemen-
tets vurdering er at regionalt næringsprogram overføres
til fylkeskommune, mens det ikke gjøres endringer i for-
valtningsansvaret for IBU-midlene.

Det vises til meldingens kapittel 9 for nærmere om-
tale.

1.10 Klima- og miljødepartementet

Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår å
overføre Fylkesmannens ansvar innen naturforvalt-
ning, friluftsliv og klima/klimatilpasning i sin helhet til
fylkeskommunene. Utvalget foreslår også å overføre re-
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levante tilskuddsordninger og førstelinjeoppgavene på
kulturminnefeltet. Klima- og miljødepartementet viser
i meldingen til at oppgaver på klima- og miljøområdet
overføres til fylkeskommunene som oppfølging av
Prop. 84 S (2016–2017) Ny inndeling av regionalt folke-
valt nivå og Meld. St. 18 (2015–2016) Friluftsliv – Natur
som kilde til helse og livskvalitet, og vurderer at ytterli-
gere oppgaver ikke overføres til fylkeskommunene. Alle
oppgaver hos Fylkesmannen som innebærer politisk
skjønn innenfor artsforvaltning, utenom truede arter og
verneområdeforvaltning, er overført til fylkeskommu-
nen.

Det vises til meldingens kapittel 10 for nærmere
omtale.

1.11 Kulturdepartementet

Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår
at ansvar for en rekke enkelttilskudd og tilskuddsord-
ninger på kulturområdet overføres til fylkeskommune-
ne, herunder prosjektmidler og driftsstøtte til institu-
sjoner og arrangementer av lokal eller regional karakter
som i dag ligger til Norsk kulturråd, investeringsmidler
knyttet til institusjoner innen musikk, scenekunst og
museum, forvaltning av spillemidler til kulturbygg, an-
svar for forvaltning av spillemidler på biblioteks-, arkiv-
og museumsfeltet mv. Det går frem av meldingen at Kul-
turdepartementet vil følge opp Hagen-utvalgets forslag
på områdene bibliotek, museum, litteratur, språk, arkiv,
musikk, scenekunst, visuell kunst, arkitektur og design,
film, dataspill og frivillig kulturliv i den kommende kul-
turmeldingen. I kulturmeldingen vil det foreslås at fyl-
keskommunene får et større ansvar for kulturoppgaver.
Hagen-utvalgets forslag på idrettsområdet vil bli vur-
dert i en gjennomgang av tilskuddsordning til idrettsan-
legg i kommunene, med sikte på forenkling.

Det vises til meldingens kapittel 11 for nærmere
omtale.

1.12 Utenriksdepartementet og Kommunal- og 
moderniseringsdepartementet

Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår
at ansvaret for om lag halvparten av midlene over til-
skuddsordningen Arktis 2030 overføres til fylkeskom-
munene i Nord-Norge, samt at staten bør vurdere å gi
fylkeskommunene i Nord-Norge et mer aktivt og for-
melt ansvar for å delta i og forberede møter i Arktisk råd.

Det går frem av meldingen at Utenriksdepartemen-
tets og Kommunal- og moderniseringsdepartementets
vurdering er at om lag halvparten midlene overføres
som et øremerket tilskudd til Troms og Finnmark fyl-
keskommune i samarbeid med Nordland fylkeskom-
mune. De nordnorske fylkeskommunenes involvering i
møter i Arktisk råd vil tydeliggjøres. Det skal videre opp-
rettes et sekretariat for Regionalt nordområdeforum i
Vadsø.

Det vises til meldingens kapittel 12 for nærmere
omtale.

1.13 Barne- og likestillingsdepartementet
Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår

at ansvaret for barnevernsinstitusjoner, fosterhjem,
adopsjon og familievernet, som i dag ligger til Barne-,
ungdoms- og familieetaten (Bufetat), overføres til fyl-
keskommunene. Barne- og likestillingsdepartementets
vurdering er at disse oppgavene ikke overføres til fylkes-
kommunene. Det går frem av meldingen at Barne- og li-
kestillingsdepartementet vurderer at forslagene fra ut-
valget om barnevernet og familievernet krever nærme-
re utredning.

Det vises til meldingens kapittel 13 for nærmere
omtale.

1.14 Arbeids- og sosialdepartementet
Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår

at det utredes nærmere om opplæringstiltakene ar-
beidsmarkedsopplæring, bedriftsintern opplæring og
støtte innenfor det ordinære utdanningssystemet for
personer med nedsatt arbeidsevne bør overføres til fyl-
keskommunene. Det går frem av meldingen at Arbeids-
og sosialdepartementets vurdering er at ansvaret for be-
driftsintern opplæring overføres til fylkeskommunene,
og at det utredes om ansvaret for de øvrige opplærings-
tiltakene bør ses i sammenheng med fylkeskommune-
nes ansvar for opplæring og grunnleggende kompetan-
seutvikling. Utvalget foreslår også at virkemidler og
oppgaver til karriereveiledning regionalt overføres til
fylkeskommunene fra Kompetanse Norge og Arbeids-
og velferdsetaten (Nav). Dette omtales i meldingens ka-
pittel 8.3 Kompetansepolitikk.

Det vises til meldingens kapittel 14 for nærmere
omtale.

1.15 Olje- og energidepartementet
Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår

at myndigheten til å gi konsesjon til små vannkraftverk
(1–10 MW) og stor vindkraft (over 1 MW/fem turbiner)
legges til fylkeskommunene. Det går frem av meldingen
at Olje- og energidepartementets vurdering er at disse
oppgavene ikke overføres til fylkeskommunene. NVE
skal konsultere fylkeskommunene og vektlegge fylkes-
kommunal planlegging i konsesjonsbehandlingen til
utbygging av vannkraftverk på 1–10 MW og vindkraft
over 1 MW/5 turbiner.

Det vises til meldingens kapittel 15 for nærmere
omtale.

1.16 Helse- og omsorgsdepartementet
Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår

at Fylkesmannens oppgaver på folkehelseområdet
overføres til fylkeskommunene, med unntak av Fylkes-
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mannens tilsynsansvar. Konkret foreslår utvalget at an-
svaret for tilskuddsordninger som i dag forvaltes av Hel-
sedirektoratet og Fylkesmannen med relevans for folke-
helsearbeidet lokalt og regionalt, overføres til fylkes-
kommunene. Det gjelder også nyetablert program for
folkehelsearbeid i kommunene.

Det går frem av meldingen at Helse- og omsorgsde-
partementets vurdering er at hele folkehelseporteføljen
som i dag ligger hos FM, overføres til fylkeskommunen,
med unntak av tilsynsoppgaver og midler som er direk-
te supplerende til kommunenes inntektssystem, og som
bør forvaltes helhetlig av staten. Det innebærer at mid-
lene til «Leve hele livet» ikke flyttes. Det legges til grunn
at med hele folkehelseporteføljen menes konkret at føl-
gende tilskudd flyttes til fylkeskommunen: tilskudd til
friskliv, mestring og læring, tilskudd til tverrfaglig inn-
sats på rusfeltet, samt at midler i program for folkehelse-
arbeid som i dag forvaltes av Helsedirektoratet, innlem-
mes i rammetilskuddet til fylkeskommunene etter pro-
gramperioden.

Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget mener
det er behov for en nærmere diskusjon av sykehusorga-
niseringen, og anbefaler at organiseringsspørsmålet be-
handles på nytt, hvor også en fylkeskommunal modell
inngår i vurderingene.

Det går frem av meldingen at Helse- og omsorgsde-
partementet viser til at Stortinget sluttet seg til å videre-
føre dagens styringsmodell i forbindelse med behand-
lingen av statsbudsjettet for 2018. På denne bakgrunn
anses det ikke som aktuelt å følge opp forslaget om å
vurdere organiseringen av sykehusene på nytt.

Det vises til meldingens kapittel 16 for nærmere
omtale.

1.17 Samferdselsdepartementet

Det vises i meldingen til at Hagen-utvalget foreslår
at ansvar for fylkesinterne togruter og kjøp av togruter
mellom henholdsvis Østfold/Akershus/Buskerud, Tele-
mark/Vestfold, Hedmark/Oppland og Oslo, som i dag
ligger til Jernbanedirektoratet, overføres til fylkeskom-
munene. I tillegg foreslår utvalget at den statlige til-
skuddsordningen for utvidet TT-ordning for brukere
med særskilt behov, og ansvaret for forvaltning av til-
skudd til utbygging av bredbånd som i dag ligger til Na-
sjonal kommunikasjonsmyndighet, overføres til fylkes-
kommunene.

Det går frem av meldingen at Samferdselsdeparte-
mentets vurdering er at ansvar for utvidet TT-ordning
og tilskuddsordning for bredbåndsutbygging kan over-
føres til fylkeskommunene, og at ansvaret for kjøp av
fylkesinterne togruter forblir et statlig ansvar. Koordi-
nering av kollektivtrafikken mellom fylke og stat skal
utvides for å bidra til at begge parter når målsettingene
innenfor kollektivområdet. Samferdselsdepartemen-
tets vurdering er også at fylkesdelen av sams vegadmi-

nistrasjon overføres til fylkeskommunene, jf. Prop. 1 S
(2018–2019) fra Samferdselsdepartementet. På sam-
ferdselsområdet må oppgaver som overføres, være i
samsvar med NTP.

Det vises til meldingens kapittel 17 for nærmere
omtale.

1.18 Økonomiske og administrative konsekvenser

Det vises i meldingen til at endringer i oppgavefor-
delingen mellom forvaltningsnivåene vil ha økonomis-
ke og administrative konsekvenser på kort og lang sikt.
Oppgaveendringer vil kunne ha konsekvenser for både
statlig, fylkeskommunal og kommunal forvaltning, men
også for privat næringsliv og frivillige organisasjoner.
Konsekvensene vil avhenge av hvilke oppgaver som
samlet overføres til fylkeskommunene.

I kapittel 18 i meldingen gis en overordnet beskri-
velse av økonomiske og administrative konsekvenser av
overføring av nye oppgaver. Det er foreløpig ikke fore-
tatt konkrete beregninger av de økonomiske konse-
kvensene av gjennomføringen av de omtalte
endringene. Regjeringen vil komme tilbake med nær-
mere omtale av de økonomiske konsekvensene i de
proposisjonene som er nødvendige for å få gjennomført
endringene. Finansieringen av eventuelle merutgifter
og eventuelle innsparingsmuligheter vil bli behandlet i
de årlige budsjettene.

Det vises i meldingen til at omstillinger i tråd med
departementenes vurderinger vil kreve økt ressursbruk
til gjennomføring av endringene. Utgiftene vil være
knyttet til overføring av konkrete oppgaver og ansvar
mellom forvaltningsnivåene.

Det gis i meldingen en omtale av:
– Overgangskostnader knyttet til endringene
– Personalmessige forhold
– Beregninger av de økonomiske konsekvensene
– Mer effektiv ressursbruk
– Rammestyring

Det vises til meldingens kapittel 18 for nærmere
omtale.

2. Komiteens behandling
Komiteen har avholdt muntlig høring 20.

november 2018.

3. Komiteens merknader
3.1 Generelle merknader

K o m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  M a s u d  G h a r a h k h a n i ,  S t e i n  E r i k
L a u v å s ,  E i r i k  S i v e r t s e n  o g  S i r i  G å s e m y r
S t a a l e s e n ,  f r a  H ø y r e ,  N o r u n n  Tv e i t e n
B e n e s t a d ,  M a r i  H o l m  L ø n s e t h ,  O l e m i c
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T h o m m e s s e n  o g  O v e  Tr e l l e v i k ,  f r a
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  J o n  E n g e n - H e l g h e i m
o g  K a r i  K j ø n a a s  K j o s ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,
H e i d i  G r e n i  o g  W i l l f r e d  N o r d l u n d ,  f r a
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  l e d e r e n  K a r i n
A n d e r s e n ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i ,
To r h i l d  B r a n s d a l , viser til Meld. St. 6 (2018–2019).

K o m i t e e n  er enig i at målet om fylkeskommune-
ne som sterke regionale samfunnsutviklere må følges
opp ved at det hele tiden vurderes om oppgaver kan lø-
ses mer hensiktsmessig på regionalt nivå enn på statlig
nivå. Oppgaver som er regionale i sin karakter, bør løses
på regionalt nivå.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
mener det er bra at en mangeårig debatt i det politiske
Norge nå munner ut i en regionreform med større og ster-
kere fylkeskommuner og betydelig oppgaveoverføring
fra staten. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at siktemålene
med reformen er flere. Det ene er styrket demokrati gjen-
nom at flere beslutninger tas av folkevalgte politikere
nærmere den beslutningen gjelder. Det andre er mer ef-
fektiv distriktspolitikk, ettersom fylkeskommunene nå
kan disponere mer av virkemidlene ut fra kunnskap om
sine regionale fortrinn og utfordringer. D i s s e  m e d -
l e m m e r  fremhever også at fylkeskommunene i sterkere
grad vil kunne se politikkområder i sammenheng og
skreddersy løsninger for sitt fylke fremfor å måtte tilpasse
seg en nasjonal mal. D i s s e  m e d l e m m e r  understre-
ker at man forventer at dette handlingsrommet utnyttes,
og at det vil gi en samlet samfunnsgevinst i form av mer
effektiv bruk av virkemiddelapparatet. 

D i s s e  m e d l e m m e r  legger til grunn at regionre-
formen skal resultere i at fylkeskommunene styrkes
som samfunnsutviklere og får supplert dagens oppga-
veportefølje. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjerin-
gen har utarbeidet vurderingskriterier for oppgavefor-
delingen mellom fylkeskommunens og Fylkesmannens
kommunerettede oppgaver. Dette er en utdypning av
de etablerte retningslinjene for oppgavefordeling mel-
lom forvaltningsnivåene. Ved å legge disse vurderings-
kriteriene til grunn bidrar man til en hensiktsmessig
oppgavefordeling mellom fylkeskommune og fylkes-
mann.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , ønsker sterke regioner i hele
landet under direkte folkevalgt styring. Regionene skal
ta et lederskap i samarbeid med kommuner, næringsliv
og statlig forvaltning. Sterkere regioner bør overta flere
oppgaver innen sektorer som samferdsel, utdanning,
forskning, næringsutvikling og miljø. F l e r t a l l e t  me-
ner det regionale nivået skal beholde sine oppgaver

innen skole, helse, kollektivtransport og tannhelse. Re-
gionene må få en sterkere samfunnsutviklerrolle, og re-
gionale planer skal styrkes som utviklingsverktøy.

F l e r t a l l e t  mener oppgaveoverføringer til regio-
nalt folkevalgt nivå vil bidra til å legge grunnlaget for fle-
re arbeidsplasser i hele landet. Dette vil utnytte potensi-
alet som ligger i hele landet. F l e r t a l l e t  viser til at Nor-
ge er variert når det gjelder næringer, ressurser, infra-
struktur og kompetanse. Da må virkemidlene for næ-
ringsutvikling skreddersys. Derfor vil f l e r t a l l e t  styrke
de områdene der fylkeskommunene allerede i dag har
et ansvar – næringsutvikling, forskning, innovasjon,
kompetanseutvikling, samferdsel, regional planlegging
og samordning. 

F l e r t a l l e t  vil styrke fylkeskommunenes mulig-
het til å legge til rette for nye arbeidsplasser og videreut-
vikle eksisterende arbeidsplasser. F l e r t a l l e t  vil ha vir-
kemidler som er bedre tilpasset lokale og regionale be-
hov og forutsetninger.

F l e r t a l l e t  vil sørge for mer politisk styring og
mindre byråkrati. Flere beslutninger skal tas av folke-
valgte som kan stilles til ansvar ved valg. Da får vi etter
f l e r t a l l e t s  syn en bedre demokratisk styring av sam-
funnsutviklingen. Da spres mer makt og myndighet i
hele landet – fra direktorater og byråkrater til folkevalgt
regional styring. Da får vi etter f l e r t a l l e t s  syn gode lo-
kale prioriteringer fra dem som kjenner sitt område
best.

F l e r t a l l e t  vil komme bort fra silotenkningen i of-
fentlig sektor med mer helhetstenkning og samordning,
ved at områder som er viktige for samfunnsutviklingen,
ses i sammenheng. F l e r t a l l e t  mener det vil gi en langt
mer effektiv oppgavefordeling, bedre ressursutnyttelse
og bedre resultater for folk og næringsliv. F l e r t a l l e t
mener det vil gi en mer effektiv offentlig sektor.

F l e r t a l l e t  viser til at den reformen Stortinget be-
handler nå, har et dårlig utgangspunkt fordi den startet
med at regjeringen ønsket å fjerne hele nivået og frata
fylkeskommunene viktige oppgaver som tannhelse, vi-
deregående opplæring og kollektivtrafikk.

F l e r t a l l e t  viser til at både Fremskrittspartiet og
Høyre under hele prosessen med regionreform har fast-
holdt at de ønsker fylkesnivået nedlagt, og at de ser på
sine forslag som et skritt på den vegen. I tillegg har regje-
ringen og samarbeidspartiene svekket fylkene med sto-
re kutt i de regionale utviklingsmidlene, de pengene
som nå skal være virkemidlet for de nye fylkenes hoved-
rolle. F l e r t a l l e t  mener det ikke inngir tillit verken til
prosess eller forslag. 

F l e r t a l l e t  viser til at regjeringspartiene og Kriste-
lig Folkeparti har vedtatt å slå sammen fylkene med
tvang og med den begrunnelse at det er nødvendig for å
kunne ta nye oppgaver. F l e r t a l l e t  viser til at ingen av
de oppgavene som nå foreslås, vil i seg selv eller samlet
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kunne godtgjøre nødvendigheten av tvangssammenslå-
ingene. 

F l e r t a l l e t  mener det er feil å etablere store regio-
ner uten felles identitet i befolkningen mot befolknin-
gens og det regionale nivåets ønske. 

F l e r t a l l e t  mener at skal regionnivået ha politisk
legitimitet i befolkningen og bidra til mer politisk delta-
kelse fra befolkningen i viktige beslutninger, må den
geografiske enheten være en naturlig enhet der befolk-
ningen har naturlig tilhørighet og en form for felles
identitet. Videre må regionnivået ha myndighet over
oppgaver som angår folk og skaper utvikling. Regjerin-
gen og Kristelig Folkepartis reform svarer ikke på noen
av disse utfordringene, men tvert imot vedtas enheter
ved tvang som er svært usammenhengende, med svært
store avstander. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener at
regjeringens kommune- og fylkesreform ikke svarer på
de to største utfordringene i lokaldemokratiet. Den ene
er samarbeid mellom store kommuner rundt byene om
klima- og miljøvennlig arealdisponering og transport.
Den svarer heller ikke på behovet for å skape mer vekst
i og modernisering av geografisk store kommuner i Dis-
trikts-Norge med aldrende befolkning, fraflytting og for
få arbeidsplasser.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , vil ha et fylkesnivå der
fylkeskommunene har økonomisk handlingsrom og
nødvendige virkemidler til næringsutvikling, innova-
sjon, forskning, kompetansebygging og desentralise-
ring av høyere utdanning. 

F l e r t a l l e t  mener økning i fylkeskommunenes
mulighet til å drive sterk regionalpolitikk er viktig, og at
en økning i slike midler i størst mulig grad bør være frie
midler. 

F l e r t a l l e t  forutsetter at for alle oppgaver som
overføres, må finansieringen av oppgaven også være
klar, og at statlig overføring ikke svekkes, slik at nye opp-
gaver gir reell mulighet til handlingsrom på regionnivå. 

F l e r t a l l e t  vil påpeke at store regioner kan få en
økt utfordring med større geografisk kompleksitet og
lite opplevd felleskap.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  mener også at det må utredes om regionni-
vået skal ha egne inntektsmuligheter ut over det dagens
fylkeskommuner har.

D e t t e  m e d l e m  påpeker at dersom regionalt fol-
kevalgt nivå skal kunne ta en mer strategisk og samord-
nende rolle med hensyn til kommuneoverskridende og
sektoroverskridende samfunnsutfordringer, vil det kun-

ne kreve endrede rammebetingelser, styringssystemer
og handlingsrom:
– Helhetstenkning på tvers av kommunegrenser.
– Helhetstenkning på tvers av sektorer.
– Helhetstenkning på tvers av forvaltningsnivåer

(fragmentert offentlig myndighet).

D e t t e  m e d l e m  vil påpeke at økt spesialisering
og fragmentering New Public Management (NPM), et
svært fragmentert virkemiddelapparat (regionale statli-
ge myndigheter), og til dels overlappende oppgaver gjør
oppgaven krevende, men også svært viktig. Det er fordi
fylkeskommunen kan, hvis det gjøres gjennomgripen-
de, løse noen av styringsproblemene i dagens forvalt-
ning. Gode regionale løsninger kan kreve
tverrsektorielt samarbeid og nettverk – gjerne på tvers
av forvaltningsnivåer.

D e t t e  m e d l e m  vil påpeke at en slik rolle vil kun-
ne kreve harmonisering av lovverk. D e t t e  m e d l e m
vil særlig påpeke Riksrevisjonens Dokument 3:11
(2006–2007) Riksrevisjonens undersøkelser av bære-
kraftig arealplanlegging og arealdisponering i Norge,
som viste at arealutviklingen i Norge ikke er bærekraf-
tig. D e t t e  m e d l e m  mener derfor at det blir svært vik-
tig at en regionreform må gi bedre svar på å kunne
håndtere denne viktige utfordringen og ikke svekke bæ-
rekraften. Det må bygges tettere og mer kompakt langs
akser som kan gi klimavennlige transportløsninger,
men dette kan komme i konflikt med biologisk mang-
fold, truede arter, jordvern og allemannsretten. 

For å oppnå dette må noen ta en kommuneover-
skridende samfunnsutviklerrolle og ha sterk kompetan-
se på alle fagområder for å kunne gi politikerne et riktig
og nødvendig beslutningsgrunnlag. Det er naturlig at
fylkeskommunene tar en slik rolle, men det er også av-
gjørende viktig at staten har ansvar for nasjonal kontroll
og innsigelsesmyndighet.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til at alle ansatte som
berøres av omstilling, må sikres medvirkning og like-
verdige lønns-, pensjons- og arbeidsvilkår som før over-
føringen. F l e r t a l l e t  tar til etterretning at de
forestående utredninger medfører at beslutninger om
oppgaveoverføringer vil komme til behandling i Stor-
tinget på ulike tidspunkt. F l e r t a l l e t  ber om at regje-
ringen på et passende tidspunkt, for eksempel i
forbindelse med fremleggelsen av statsbudsjettet for
2020, gir en samlet status om innholdet i og gjennomfø-
ringen av regionreformen.

F l e r t a l l e t  viser for øvrig til sine merknader under
behandlingen av Meld. St. 22 (2015–2016).

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  forutset-
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ter at ingen ansatte sies opp som følge av endringer i
oppgavefordeling. 

K o m i t e e n  viser til at den foreliggende stortings-
meldingen bygger på flere tidligere vedtak i Stortinget,
blant annet at det ble bedt om nedsetting av et ekspert-
utvalg, som leverte sin rapport 1. februar 2018. Ved be-
handlingen av kommuneproposisjonen for 2019, Prop.
88 S (2017–2018), ble det fattet følgende vedtak:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stor-
tinget senest innen 15. oktober 2018 med en egen sak
med samlet vurdering av oppgaveoverføringene til de
nye fylkeskommunene basert på ekspertutvalgets
utredning. Dette gjelder også oppgaver som vil fases inn,
og som ikke er klare for overføring fra 1. januar 2020.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
er tilfreds med at denne stortingsmeldingen foreligger,
slik at Stortinget kan bidra til fremdrift i reformen. D i s -
s e  m e d l e m m e r  er også innforstått med at noen opp-
gaver er klare for overføring, at noen krever nærmere
utredninger, og at noen bygger på prosesser regjeringen
er i gang med. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , vil understreke at det er viktig at så mange
oppgaver som mulig er klare til overføring 1. januar
2020. Videre er det viktig at så mange avklaringer som
mulig er gjort i forbindelse med foreliggende stortings-
melding og de varslede prosessene frem mot kommu-
neproposisjonen for 2020, slik at både
fylkeskommunene som sådan, de politikere som stiller
til valg, deres partier og velgere i det forestående fylkes-
tingsvalget vet hva som vil være fylkeskommunenes po-
litiske portefølje.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
viser også til at det ble inngått en politisk enighet mel-
lom regjeringspartiene og Kristelig Folkeparti høsten
2018, som avspeiles i den foreliggende stortingsmeldin-
gen.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , viser til at en rekke oppgaver som er aktuelle
å overføre til fylkeskommunene, skal utredes videre.
Overføring av ytterligere oppgaver er viktig for at regi-
onreformen skal gi de nye fylkeskommunene en hel-
hetlig samfunnsutviklerrolle. 

K o m i t e e n  mener derfor at det er svært ønskelig
at regjeringen involverer KS og fylkeskommunene i det

videre utredningsarbeidet, og ber om at det legges til
rette for dette.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , er videre innforstått med at de forestående
utredninger medfører at beslutninger om oppgaveover-
føringer vil komme til behandling i Stortinget på ulike
tidspunkt. F l e r t a l l e t  ber om at regjeringen på et pas-
sende tidspunkt, for eksempel i forbindelse med frem-
leggelsen av statsbudsjettet for 2020, gir en samlet
status om innholdet i og gjennomføringen av regionre-
formen.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til at d e t t e  f l e r t a l l e t
støtter flere av forslagene som regjeringspartiene og
Kristelig Folkeparti er enige om. I tillegg fremmer d e t -
t e  f l e r t a l l e t  flere andre forslag som går lenger enn
dette. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
viser videre til at Stortinget 8. juni 2017 vedtok en ny
fylkesstruktur fra 1. januar 2020, der landet får 10 fylkes-
kommuner og Oslo kommune med fylkeskommunale
oppgaver, og at den nye strukturen gir en minstestørrel-
se på om lag 240 000 innbyggere. D i s s e  m e d l e m -
m e r  er enig i at minstestørrelsen og antallet fylker
oppgavene skal fordeles på, har betydning for hvilke
oppgaver fylkeskommunene kan utføre på en god og ef-
fektiv måte.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til at Stortinget vedtok ny
inndeling av regionalt folkevalgt nivå 8. juni 2017.
F l e r t a l l e t  viser til at de respektive partier stemte
imot sammenslåinger der det ikke var tilslutning fra de
enkelte fylkeskommunene.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S e n t e r p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , er til-
freds med at det i meldingen slås fast at generalistkom-
muneprinsippet legges til grunn også for de nye
fylkeskommunene.

K o m i t e e n  vil videre understreke at regional
statsorganisering og inndeling må tilpasses den nye fyl-
keskommunestrukturen der dette er logisk. Det kan fin-
nes unntak fra denne regelen, for eksempel når regional
statsinndeling har vesentlig færre regionkontorer enn
det er fylkeskommuner. K o m i t e e n  vil påpeke at i til-
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feller der statlige regionkontorer også i fremtiden vil
omfatte flere fylkeskommuner, må det tilstrebes at
strukturen samsvarer med de omfattede fylkeskommu-
nenes grenser, slik at en fylkeskommune ikke må for-
holde seg til flere regionenheter i regional stat.

K o m i t e e n  viser til at regionreformen får konse-
kvenser for inndelingen av regional stat og for lokalise-
ringen av ulike statlige arbeidsplasser i regionene. Vur-
derer man hver enkelt etat for seg, vil det gjerne være
sterke forhold som taler for at arbeidsstedet legges i «fyl-
keshovedstaden», der fylkesadministrasjonen er lokali-
sert. Ser man derimot prosessene i sammenheng med
hverandre, kan man finne balanserte løsninger som
utjevner sysselsettingssituasjonen internt i regionene.
Etter k o m i t e e n s  vurdering vil en slik tilnærming også
bidra til å bygge sterkere regioner. 

K o m i t e e n  ber derfor regjeringen om å sikre en
samordning av prosessene knyttet til endret organise-
ring av de statlige etatene, med målsetting om å unngå
sentralisering ved at alle regional stats kontorer lokali-
seres til den byen der fylkesadministrasjonen er lokali-
sert. K o m i t e e n  ser at det kan være nyttig med samlo-
kalisering i «fylkeshovedstaden» for en del av disse kon-
torene, men i mange tilfeller vil også andre byer og byg-
debyer i fylket være aktuelle. 

K o m i t e e n  viser til at hvis alle beslutninger overla-
tes helt til etatene selv, kan man risikere at en nødvendig
helhetstilnærming ikke hensyntas.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  er skuffet over regjeringens forslag til oppgave- og
myndighetsoverføring og mener det er foreslått for få
oppgaver. Oppgavene og myndigheten som er nevnt i
stortingsmeldingen, skal i all hovedsak utredes og vur-
deres, og det foreligger svært lite reell overføring i forsla-
get. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er uheldig at det
foreslås å flytte kun deler av oppgaver fra ulike direkto-
rater og fra Fylkesmannen, og ikke at hele porteføljer og
myndighet overføres til fylkeskommunen. Med en slik
oppstykking risikerer man ansvarspulverisering og util-
strekkelig finansiering, i tillegg til ulempen med dob-
belt byråkrati ved forvaltning av oppgaven. Når det
foreslås å flytte mindre deler av oppgaver, mister man
muligheten til å arbeide med overordnede målsettinger
og å se på tvers av sektorer for å løse oppgaver på en ef-
fektivt og hensiktsmessig måte. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at alle oppgaver som
er foreslått utredet eller vurdert overført i Meld. St. 6
(2018–2019), skal overføres til fylkeskommunen. I de til-
feller hvor det i meldingen er foreslått utredning, eller
hvor noe skal vurderes overført, bør det utredes hvor-
dan oppgaven og myndigheten skal overføres, ikke om
den skal overføres. 

Videre vil d i s s e  m e d l e m m e r  også vise støtte til
de forslagene om oppgave- og myndighetsoverføring

som Hagen-utvalget foreslo, og foreslår at alle disse opp-
gavene i hovedsak skal overføres, med unntak av de til-
fellene hvor dette nevnes særskilt – dette under forutset-
ning av at alle oppgaver fullfinansieres. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener alle oppgaver som er foreslått i Meld.
St. 6 (2018–2019) og Hagen-utvalget, og alle Fylkesman-
nens oppgaver som ikke omhandler tilsyn, kontroll eller
klage, skal overføres til fylkeskommunen. Unntatt fra
dette er Statped, tilskudd til studieforbund, statlige fis-
kerihavner, jordvern, Distriktssenteret og Merkur- pro-
grammet. Alle oppgaver som overføres til fylkeskom-
munen, må fullfinansieres.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , vil understreke at finansiering
skal følge med alle oppgaver som overføres fra stat til
fylkeskommune. Det er helt avgjørende at fylkeskom-
munen har økonomiske muligheter til å løse sine opp-
gaver. F l e r t a l l e t  mener det er meget kritikkverdig at
regjeringen i forslaget til statsbudsjett for 2019 kutter
ytterligere i poster som blant annet rammeoverføring
til fylkeskommunen, regionale utviklingsmidler, bred-
bånd og regionale forskningsfond. F l e r t a l l e t  mener
det økende vedlikeholdsetterslepet på fylkesveiene ty-
delig viser hvilken krevende situasjon fylkene havner i
når bevilgningene ikke står i samsvar med oppgavene.
For å bli en god tjenesteleverandør for nye oppgaver må
det komme finansiering for å sikre at både nåværende
og nye oppgaver kan løses på en god måte. Når de øko-
nomiske virkemidlene reduseres, har ikke fylkene an-
ledning til å løse de oppgavene de allerede har, og langt
mindre nye og flere oppgaver. F l e r t a l l e t  forutsetter
derfor at oppgaver som overføres til fylkeskommunene,
må fullfinansieres, og at de økonomiske overføringene
til fylkene generelt må styrkes, ikke svekkes. Videre vil
det være nødvendig å anerkjenne at all endring vil være
kostnadsdrivende i oppstarten, og fylkene bør derfor
sikres finansiering for å løse denne overgangen på en
god måte. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  mener Stortinget burde benyttet anledningen til å
overføre betydelige oppgaver og myndighet til fylkes-
kommunen og samtidig redusert statlige forvaltnings-
oppgaver og byråkrati. D i s s e  m e d l e m m e r  mener
det burde nedlegges hele direktorater og statlige institu-
sjoner, da kunne Stortinget sørget for en redusering av
den sentrale statsforvaltningen til fordel for en omfat-
tende desentralisering av makt og arbeidsplasser ut i
hele landet. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til forslag fra
Senterpartiet ved behandlingen av Meld. St. 22 (2015–
2016), jf. Innst. 377 (2015–2016), hvor det ble foreslått
oppgaveoverføring fra staten til fylkeskommunen på
følgende områder: 



12 Innst. 119 S – 2018–2019
1. Styring av sykehusene. I første omgang ved å fjerne
de regionale helseforetakene og beholde de eta-
blerte sykehusforetakene, men med styrer hvor et
flertall er oppnevnt av fylkestinget.

2. Overføring av ansvaret for det statlige barnevernet
gjennom Bufetat til fylkeskommunene.

3. Overføring av ansvaret for de distriktspsykiatriske
klinikkene – DPS – fra stat til fylkeskommune.

4. Familievernet overføres fra stat til fylkeskommune.
5. Regional vegadministrasjon som har ansvar for

planlegging og drift av fylkesveiene, overføres fra
Statens vegvesen til fylkeskommunene.

6. Regionapparatet til Innovasjon Norge overføres til
fylkeskommunene.

7. Deler av Forskningsrådets programmer overføres til
fylkeskommunene.

8. Festivalstøtte fra Kulturrådet til fylkeskommunene.
9. Kulturminnevernet rendyrkes som fylkeskommu-

nal oppgave.
10. Forvaltningsoppgaver som er lagt til Fylkesman-

nens miljøavdeling og landbruksavdeling, overføres
til fylkeskommunene.

11. Skadefellingsløyver på rovvilt overføres fra Fylkes-
mannen til fylkeskommunene.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener en slik helhetlig opp-
gaveoverføring vil medføre en mer demokratisk tilnær-
ming til viktige samfunnsoppgaver. Ved å overføre
betydelige oppgaver til fylkeskommunen styrkes fyl-
kets rolle som samfunnsutvikler, samtidig som man
styrker mulighetene til å se gode løsninger på tvers av
sektorer. D i s s e  m e d l e m m e r  mener fylkeskommu-
nen har bedre forutsetninger enn staten til å tilpasse
forvaltningen til gode lokale løsninger. Nevnte opp-
gaver og myndighetsoverføring ville medført en bety-
delig desentralisering av arbeidsplasser og makt ut i
hele landet. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser videre til de respektive
partiers forslag ved behandlingen av Meld. St. 22 (2015–
2016) om å videreføre videregående opplæring og fag-
skolene som fylkeskommunale oppgaver. Ansvaret for
kollektivtrafikk og den offentlige tannhelsetjenesten vi-
dereføres også som fylkeskommunal oppgave. Flytting
av disse oppgavene til enkelte store kommuner ville
være svært uheldig. Det er f l e r t a l l e t s  oppfatning at
fylkene løser disse oppgavene på en meget god måte og
bør beholde dette ansvaret i sin helhet. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  mener i all hovedsak at alle Fylkesmannens opp-
gaver som krever politisk skjønn, bør overføres til
fylkeskommunen. Fylkesmannen bør bli et rent kon-
troll- og tilsynsorgan.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til høringsinnspill fra
fylkeskommunene hvor det tydelig ble understreket at
fylkene forventer en betydelig overføring av oppgaver
og myndighet og fullfinansiering av disse. Det vises til at
om man skal lykkes med å omstille Norge, må man se
ting på tvers av sektorer. Fylkene må ha regionale
utviklingsmidler som kan stimulere til innovasjonspro-
gram, og videregående skoler og fagskoler som utdan-
ner ungdom lokalt og gjerne i samråd med lokalt
næringsliv for å sikre tilgang på relevant kompetanse.
Fylkene må ha infrastruktur og en overordnet regional
planlegging, samt gode lokalsamfunn rundt i hele fylket
som sørger for at folk ønsker å bo og arbeide i hele lan-
det. 

F l e r t a l l e t  viser til at flere høringsinstanser trakk
frem kompetansepolitikken og næringsutvikling som
viktige områder for regional utvikling og hvor fylkes-
kommunen burde få en sterkere rolle. En mer helhetlig
tilnærming til disse feltene kan føre til en mer effektiv
virkemiddelbruk og mer lokalt tilpassede løsninger. 

F l e r t a l l e t  viser til en kartlegging fra NIVI Analyse
gjengitt i Produktivitetskommisjonens sluttrapport i
2016, hvor de 36 ulike geografiske inndelinger av 38 stat-
lige direktorater og etater ble beskrevet. Dette er ikke ef-
fektivt, og det begrenser muligheten for å se på tvers av
fagfelt for å finne de beste løsningene for offentlig for-
valtning. Ved å gi fylkene mer makt og ressurser kan
man få gevinst av å bygge på lokalkunnskap og folke-
valgt styring av tjenestene i større grad enn med dagens
oppstykkede statlige organisering. 

F l e r t a l l e t  forventer at fylkeskommunene og KS
involveres i det videre arbeidet med oppgaveoverførin-
gen, og at fylkeskommunene gis reell medvirkning i
hvordan man kan løse overføring av oppgaver på en god
måte.

3.2 Merknader til regjeringens oppfølging av 
Hagen-utvalgets forslag m.m.

3.2.1 Kommunal- og moderniseringsdepartemen-
tet

K o m i t e e n  viser til at regjeringen legger opp til at
Hagen-utvalgets (ekspertutvalget) anbefaling om at fyl-
keskommunene etter anmodning fra aktuelle kommu-
ner eller pålegg fra staten kan tre inn i myndigheten til
kommunestyret og utarbeide planer med juridisk bin-
dende virkning, ikke følges opp. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , støtter regjeringens vurdering av dette. Det er
vesentlig at fylkeskommunene heller ikke i fortsettel-
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sen blir overkommuner, men et eget folkevalgt forvalt-
ningsorgan. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  støtter i hovedsak regjeringen i dette. Det er vesentlig at
fylkeskommunen ikke i fortsettelsen blir noen overkom-
mune, men det bør utredes videre hvorvidt fylkeskom-
munen kan tre inn i myndigheten til kommunestyret på
anmodning eller etter pålegg dersom det gjelder regule-
ringssaker knyttet til større infrastrukturtiltak i fylkes-
kommunal regi, slik staten også kan i regionale
utbyggingstiltak, jf. plan- og bygningsloven § 6-4. Etter
d i s s e  m e d l e m m e r s  skjønn kan fylkeskommunen
være best egnet til å ivareta de lokale og regionale hensy-
nene når det kommer til fylkeskommunale infrastruktur-
tiltak under visse forutsetninger hvor også staten kunne
trådt inn som reguleringsmyndighet etter plan- og byg-
ningsloven § 6-4. Herunder må det utredes kriterier for
om, og eventuelt hvordan, dette skal skje. D i s s e  m e d -
l e m m e r  fremmer derfor følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede etter hvilke forut-
setninger fylkeskommunen på anmodning fra kommune-
ne kan vurdere å tre inn som reguleringsplanmyndighet i
større fylkeskommunale infrastrukturtiltak, hvilke lov-
endringer og avgrensninger som eventuelt bør gjøres, og
legge dette frem for Stortinget til endelig avgjørelse på eg-
net måte.»

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  mener imidlertid at spørsmålet om fylkes-
kommunene kan få ansvar for noen overordnete
planoppgaver i sine regioner, bør utredes nærmere og
ikke avvises på prinsipielt grunnlag. Det kan være for-
hold knyttet til areal- og transportplanlegging der nød-
vendige grep må til for å få til klimavennlig transport og
bolig- og næringsarealer som ikke er i konflikt med vern
av matjord og naturverdier, og der det er nødvendig å se
utover en kommune, og der ansvaret for helheten må
kunne plasseres på en aktør. 

K o m i t e e n  støtter videre at fylkeskommunene
deltar i utarbeidelsen av samfunnsmål for større statlige
infrastrukturprosjekter.

K o m i t e e n  støtter at ansvaret for oppgavene og
virkemidlene som i dag ligger til Distriktssenteret, ikke
overføres til fylkeskommunene, herunder Merkur-pro-
grammet.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at Dis-
triktssenteret har en viktig funksjon i arbeidet med å
gjennomføre og samle erfaringer med nasjonale pro-
grammer og satsinger og som en faglig kunnskapsleve-
randør. Dette har betydning for nasjonal
politikkutvikling. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er

viktig å bygge videre på dette kompetansemiljøet med
utgangspunkt i dagens organisering, og mener derfor at
Distriktssenteret ikke bør overføres til fylkeskommune-
ne.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer derfor følgende
forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede hvilke andre
oppgaver som naturlig kan flyttes inn under Distrikts-
senteret for å styrke kompetansen på samfunnsutvik-
ling og verdiskaping i distriktene.»

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , viser til regjeringens forslag om at det er for-
valtningen av tilskuddet til kvensk språk og kultur som
flyttes til Troms og Finnmark fylkeskommune, og at til-
skuddet ikke skal innlemmes i rammen, og støtter dette.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , understreker at kvenene er en
nasjonal minoritet og som sådan et nasjonalt ansvar.
Dette nasjonale ansvaret skal ikke svekkes. D e t t e
f l e r t a l l e t  mener derfor at staten fortsatt har ansvaret
for helheten og må sikre nivået på midler til dette arbei-
det.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  støtter å overføre tilskudd til kvensk språk og kultur
til Troms og Finnmark fylkeskommuner.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
støtter videre at de regionale utviklingsmidlene helt el-
ler delvis innlemmes i fylkeskommunenes rammebe-
vilgning fra 2020. D i s s e  m e d l e m m e r  understreker
imidlertid at de økonomiske rammene generelt sett må
være tilstrekkelige til at fylkeskommunene kan fylle sin
oppgave som regionale utviklingsaktører.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til at regjeringspartiene og
Kristelig Folkeparti har kuttet kraftig i de regionale
utviklingsmidlene de siste årene. Disse midlene bidrar
til verdiskaping i hele landet og setter fylkeskommune-
ne i stand til å fylle rollen som regional utviklingsaktør.
F l e r t a l l e t  mener slike kutt er spesielt underlige når
en av begrunnelsene for regionreformen nettopp er å
styrke fylkeskommunene på dette området. 

F l e r t a l l e t  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen foreslå økte midler til
regional utvikling til fylkeskommunene.»
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F l e r t a l l e t  vil understreke viktigheten av de
regionale utviklingsmidlene for å styrke fylkenes rolle
som regionale utviklingsaktører. F l e r t a l l e t  mener
kuttene til distrikts- og regionalpolitikken i forslag til
statsbudsjett for 2019 står i sterk kontrast til regjerin-
gens uttrykte målsettinger om å styrke fylkeskommu-
nenes rolle som samfunnsutviklere i forbindelse med
regionreformen. F l e r t a l l e t  konstaterer at siden regje-
ringen kom til makten, er bevilgningene til distrikts- og
regionalpolitikken redusert med 1 561 mrd. kroner, noe
som er over 50 pst. i forhold til nivået i forslaget til bud-
sjett for 2014 fra den rød-grønne regjeringen. Dette
svekker fylkeskommunenes innsats og samarbeid med
bl.a. Innovasjon Norge, Siva og kommunene i arbeidet
med næringsutvikling. 

Det er derfor for k o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a
S e n t e r p a r t i e t  helt avgjørende at en eventuell overfø-
ring av de regionale utviklingsmidlene innebærer en bety-
delig økning av rammetilskuddet til fylkeskommunene.
D i s s e  m e d l e m m e r  er i utgangspunktet positive til at
mest mulig av kommunenes og fylkeskommunenes over-
føringer bør komme i form av frie midler. Samtidig vil
d i s s e  m e d l e m m e r  understreke sin skepsis til å inn-
lemme regionale utviklingsmidler i rammetilskuddet.
Bakgrunnen for dette er at hvor i landet behovet for regio-
nale utviklingsmidler er, og hvor stort behovet er, vil vari-
ere over tid. 

Det vil etter k o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m -
m e n e  f r a  A r b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i s  syn, være vanskelig å
finne en god fordeling av regionale utviklingsmidler
gjennom det ordinære inntektssystemet til fylkeskom-
munene, særlig om det blir lagt som frie midler i ram-
men og blir en del av det ordinære innbyggertilskuddet.

F l e r t a l l e t  fremmer følgende forslag:

«De regionale utviklingsmidlene legges ikke inn i
rammefinansieringen av fylkeskommunene.»

F l e r t a l l e t  viser til de respektive partiers alterna-
tive statsbudsjett for 2019, der midlene til regional ut-
vikling styrkes ut over regjeringens forslag. 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  vil ha sin hovedsatsing på forsterking av
nærings- og kompetansepolitiske virkemidler og sikre
at fylkeskommunene har økonomisk handlingsrom.
Dette er særlig viktig fordi fylkeskommunene ikke har
egne inntektsmuligheter de selv rår over.

3.2.2 Nærings- og fiskeridepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo å
overføre ansvar for oppdrag til Innovasjon Norge og
Siva fra staten til fylkeskommunene, utvidet fylkeskom-

munalt eierskap i Innovasjon Norge, en styrking av fyl-
keskommunenes virkemidler for forskning (RFF) og at
Siva overføres til fylkeskommunene, men at regjeringen
ikke foreslår et så omfattende grep. K o m i t e e n  merker
seg at regjeringen legger opp til at fylkeskommunene
skal styrkes som næringspolitisk aktør ved at det flyttes
oppgaver. K o m i t e e n  merker seg videre at regjeringen
foreslår at oppdragsgiveransvaret for næringshagepro-
grammet, inkubatorprogrammet, mentorprogram, be-
driftsnettverk, samt deler av etablerertilskuddet, derfor
vil overføres fra staten til fylkeskommunene. Det tas sik-
te på at dette skjer innen 1. januar 2020. Videre skal det
utredes om de nasjonale virkemidlene i reiselivssatsin-
gen bør overføres til fylkeskommunene. K o m i t e e n
støtter dette. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , ber om at resultatet forelegges
Stortinget for endelig avgjørelse.

K o m i t e e n  merker seg også at den helhetlige gjen-
nomgangen av det næringsrettede virkemiddelappara-
tet kan bidra til at ytterligere oppgaver som kan styrke
fylkeskommunenes rolle som næringspolitisk aktør,
flyttes til fylkeskommunene. Det skal særlig ses på ut-
flytting av oppdragsgiveransvaret for virkemidler knyt-
tet til småbedrifter og lokale/regionale formål.
K o m i t e e n  uttrykker en klar forventning om at så
skjer.

K o m i t e e n  viser til at det i meldingen vises til at
det også skal utredes om det er behov for endringer i or-
ganisasjons- og tilknytningsformen for de nasjonale vir-
kemiddelaktørene, herunder Siva og Innovasjon Norge.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til at det fra
fylkeskommunene er et ønske om å delta i den helhetlige
gjennomgangen av det næringsrettede virkemiddelap-
paratet for å styrke det regionale næringsperspektivet i
arbeidet. 

F l e r t a l l e t  ber regjeringen sørge for at fylkeskom-
munene får delta i den helhetlige gjennomgangen av
det næringsrettede virkemiddelapparatet. F l e r t a l l e t
legger til grunn at gjennomgangen skal bidra til at ytter-
ligere oppgaver som kan styrke fylkeskommunens rolle
som næringspolitisk aktør, flyttes til fylkeskommunene.
F l e r t a l l e t  ber om at vurderingene rundt dette pre-
senteres senest i kommuneproposisjonen 2021. 

F l e r t a l l e t  viser til at det under høringene fram-
kom kritikk mot forslag om å flytte oppdragsgiveransva-
ret for næringshageprogrammet, inkubatorprogram-
met og mentorprogrammet fra staten til fylkeskommu-
nene, og særlig at dette kunne gå ut over de nasjonale
nettverkene og kompetanseutviklingen totalt. Denne
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bekymringen kommer også frem i høringssvaret fra næ-
ringshagene i Norge. For å unngå slike konsekvenser er
det avgjørende å sikre koordinering mellom næringsha-
gene og de øvrige innovasjonsselskapene, slik at de na-
sjonale og regionale synergiene videreføres og styrkes.
F l e r t a l l e t  forutsetter at regjeringen sikrer dette, og at
fylkeskommunene viderefører tett samarbeid både
med hverandre og med de nasjonale kompetansemiljø-
ene. F l e r t a l l e t  viser til at kompetanse som er bygget
opp, må sikres der oppgaver flyttes, og at endringen
gjennomføres slik at forutsigbarhet og langsiktighet i
arbeidet ivaretas. 

F l e r t a l l e t  viser til Foreningen for Innovasjonssel-
skaper i Norge (FIN) sitt innspill til komiteen. FIN un-
derstreker at den samlede satsingen på næringshage-
programmet, inkubatorprogrammet, klyngeprogram-
met, mentorprogrammet, katapult, nettverksmidler etc.
må økes, og at enda større ressurser må komme helt ut i
programmene. Dette er tiltak som har dokumentert ef-
fekt. Det er derfor behov for å styrke slike tiltak man vet
fungerer, og at oppgaveflytting ikke må medføre svekket
statlig innsats. 

F l e r t a l l e t  viser til at reiselivet kan ha stor nytte av
sterkere regional og lokal satsing. Det er behov for økt
satsing på nasjonale og regionale virkemidler og
forskning og at landsdekkende nasjonale midler til næ-
ringsrettet forskning skal understøtte dette for å sikre en
nasjonal effekt. 

F l e r t a l l e t  vil videre ta stilling til de ulike
endringene når konkrete endringsforslag kommer til
Stortinget.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  ber om at det i utrednin-
gen særlig legges vekt på hvordan de nasjonale
nettverkene for deling av «beste praksis» og benchmar-
king som næringshageprogrammene og inkubatorpro-
grammet er en del av, kan ivaretas, samtidig som
fylkeskommunene overtar ansvaret for disse.

3.2.3 Kunnskapsdepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at
fylkeskommunene bør overta betydelige oppgaver og
ansvar innenfor forsknings- og innovasjonspolitikken,
herunder at om lag halvparten av det offentliges innsats
for næringsrettet forskning overføres fra Norges
forskningsråd til fylkeskommunene. Hagen-utvalget
foreslo videre å overføre deler av Integrerings- og mang-
foldsdirektoratets (IMDi) oppgaver til fylkeskommune-
ne. Innenfor kompetansefeltet foreslo Hagen-utvalget
blant annet å formalisere fylkeskommunenes ansvar for
å kartlegge regionale kompetansebehov og overføre vir-
kemidler og oppgaver knyttet til karriereveiledning re-
gionalt. Videre foreslo utvalget å overføre blant annet
tilskudd til studieforbund, Kompetansepluss og tiltak

innenfor livslang læring som i dag forvaltes av Kompe-
tanse Norge. De gjenstående nasjonale oppgavene hos
Kompetanse Norge kan overføres til Utdanningsdirek-
toratet. 

K o m i t e e n  viser til at fylkeskommunene skal ta et
sterkere kompetansepolitisk ansvar regionalt, og at
Kunnskapsdepartementet vil arbeide videre med hvor-
dan dette skal konkretiseres. K o m i t e e n  viser videre til
at regjeringen mener at tilskudd til karriereveiledning
som et ledd i dette er naturlig å overføre til fylkeskom-
munene, og at en også vil vurdere om oppgaven med
karriereveiledning bør lovfestes.

Videre viser k o m i t e e n  til at regjeringen vil utrede
om fylkeskommunene kan få et utvidet og mer helhetlig
ansvar for å tilrettelegge og forsterke opplæringen for
alle unge i alderen 16 til 24 år. 

K o m i t e e n  støtter dette.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til forslaget
om å overføre ansvaret for fordeling av midler til næ-
ringsrettet forskning fra Forskningsrådet til fylkeskom-
munene. D i s s e  m e d l e m m e r  deler intensjonen om
at fylkeskommunene bør spille en mer aktiv rolle i
regional forskning og næringsutvikling, men viser til at
det vil kunne svekke nasjonale konkurransearenaer og
det nasjonale koordineringsansvaret både i forsknings-
og næringspolitikken, og disse utfordringene må ivare-
tas i overføringen.

K o m i t e e n  viser til at regjeringen i meldingen leg-
ger opp til at fylkeskommunenes rolle i å mobilisere og
kvalifisere næringslivet til de nasjonale og internasjo-
nale FoU-virkemidlene skal styrkes. Videre er det en
målsetting å styrke de regionale forskningsfondene,
RFF. Konkrete oppgaver skal vurderes som en del av
denne helhetlige gjennomgangen av det næringsrette-
de virkemiddelapparatet. K o m i t e e n  støtter dette og
uttrykker en klar forventning om at dette blir en følge
av den helhetlige gjennomgangen av det næringsrette-
de virkemiddelapparatet. K o m i t e e n  anfører at det
også her er en god regel at politiske skjønnsoppgaver
som er regionale i sin natur, tillegges det folkevalgt styr-
te regionnivået. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til at de regionale
forsknings- og utviklingsfondene må styrkes. Kapital er
ikke likt tilgjengelig i hele landet, og områder med
minst lokal/regional kapitaltilgang må gis økte midler. 

På denne bakgrunn fremmer f l e r t a l l e t  følgende
forslag:

«Stortinget ber regjeringen styrke de regionale
forskningsfondene.»
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K o m i t e e n  merker seg også at Kunnskapsdeparte-
mentet skal utrede hvordan ressurser og kompetanse
overføres fra staten til fylkene, slik at fylkene kan få an-
svaret for bosetting internt i regionene og annen regional
samordning av integreringspolitikken innenfor rammen
av nasjonal politikk. Kunnskapsdepartementets vurde-
ring er videre at tilskudd til mentor- og traineeordninger
for personer med innvandrerbakgrunn, tilskudd til eta-
blereropplæring og tilskudd til Jobbsjansen del B kan
overføres. Videre er departementets vurdering at minori-
tetsrådgiverordningen kan overføres på sikt. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , viser til at Kunnskapsdepartementets vurde-
ring videre er at IMDi beholdes som et nasjonalt
fagdirektorat og kompetansesenter for integrering.
F l e r t a l l e t  støtter dette og anfører at det vil gi en de-
mokratisk merverdi at også bosetting overføres til et fol-
kevalgt styrt organ. Det er dessuten en merverdi at
fagmiljøet styrkes nærmere der bosetting finner sted.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  ønsker å overføre hele ansvaret til fylkeskommunen
og legge ned direktoratet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er viktig å sørge
for en betydelig overføring av oppgaver til fylkeskom-
munen. I den anledning vil d i s s e  m e d l e m m e r  un-
derstreke at det må utredes hvordan overføringen skal
utføres, ikke om oppgaven skal overføres.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at
IMDis oppgaver i dag håndteres regionalt. Endringer i
oppgavefordeling må ikke resultere i at de miljøene
som i dag er regionalt lokalisert, splittes, legges ned eller
sentraliseres. Nasjonale oppgaver kan og må legges
utenfor Oslo også framover, og de allerede aktive og
fungerende kompetansemiljøene som finnes regionalt,
må beholdes. Dette må legges som en premiss for videre
arbeid når det skal konkretiseres hva som faktisk skal
overføres til regionene. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til høringen der Norsk
senter for flerkulturell verdiskaping (NSFV) deltok. Sen-
teret er lokalisert i Buskerud, men utfører oppgaver ut
over nye Viken fylkeskommune. Det er viktig at dette
kompetansemiljøet fortsatt utfører disse oppgavene, og
at de må fungere for hele landet. Det er derfor viktig at
regjeringen redegjør for og sikrer en tydelig og særskilt
definert rolle og organisering for NSFV i de konkrete
endringsforslagene som kommer til Stortinget.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil ta konkret stilling til uli-
ke endringer når forslagene er utredet og forelegges
Stortinget.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
viser videre til at regjeringen vil utrede endringer i til-
skudd til studieforbundene med sikte på at noe kan
overføres til fylkeskommunene. Det vil også bli vurdert
en deling av ordningen mellom Kunnskapsdeparte-
mentet og Kulturdepartementet. Tilskudd til Kompe-
tansepluss fortsetter som en statlig ordning, og
Kompetanse Norge opprettholdes som et direktorat. 

D i s s e  m e d l e m m e r  støtter dette og ser det som
en styrking av fylkeskommunens helhetlige sam-
funnsansvar som samfunnsutvikler med kjennskap til
regionale behov og fordeler. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , mener det er uklart hva som
reelt ligger i forslaget om å overføre forvaltningen av til-
skudd til studieforbund, og hvorvidt det skal skilles
mellom en rendyrket kompetanse- og opplæringsord-
ning og en kultur- og frivillighetsordning uten spesifikt
preg av organisert opplæring. Mange, og kanskje langt
de fleste, studieforbund har aktiviteter som omhandler
begge funksjoner.

F l e r t a l l e t  viser til at studieforbundene allerede
er etablert på fylkes- eller regionnivå, jf. kravene i lov om
voksenopplæring, og organisert med et gjennomgåen-
de organisasjonsdemokrati der det er studieforbundene
selv, via sine nasjonale overbygninger, som fordeler til-
skudd ut over til sine fylkes- og lokalledd. De nasjonale
overbygningene sørger for effektiv og god veiledning til
lokale kursarrangører og gjør dem også i stand til å drive
voksenpedagogisk utviklingsarbeid. 

F l e r t a l l e t  mener en slik utvikling vil føre til opp-
bygning av profesjonaliserte fylkesledd for å ivareta de
oppgavene som i dag løses av studieforbundenes sen-
tralledd. F l e r t a l l e t  mener en eventuell overføring av
tilskuddsforvaltningen, der midler til studieforbundene
skal overføres til fylkeskommunene, vil utfordre og
svekke organisasjonsdemokratiet og være mer byråkra-
tisk og særlig krevende for mindre studieforbund og lo-
kalt studiearbeid. F l e r t a l l e t  mener dette ikke vil være
i tråd med den overordnede frivillighetspolitikken.

F l e r t a l l e t  viser til at studieforbundene er små
miljø, som vil bli mikroskopiske hvis de spres.
Endringer i organisasjonsform og større fylkeskommu-
nalt ansvar må ikke svekke studieforbundene eller frag-
mentere fagmiljøer og svekke muligheten til koordine-
ring. F l e r t a l l e t  viser til at Norges Blindeforbund i sitt
høringsinnspill advarer om at en flytting vil gå ut over
læringstilbudet i distriktene. Det er i så fall det stikk
motsatte av hva som er formålet med en endring. 

F l e r t a l l e t  viser også til innspill fra Voksenopplæ-
ringsforbundet (VOFO) om forslag om regionalisering
av tilskuddsordningen for studieforbund. VOFO er



17Innst. 119 S – 2018–2019
svært kritisk til forslaget og mener voksenopplæringslo-
ven må beholdes og tilskuddet til studieforbundet for-
ankres i denne. VOFO mener de nasjonale studiefor-
bundene må bestå med statlig finansiering, og at det må
sikres gode og rause overgangsordninger dersom dette
likevel blir flyttet. VOFO må involveres i arbeidet. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at stu-
dieforbund med statlig finansiering ikke står i
motsetning til at fylkeskommunene får et større ansvar
for kompetansepolitikken. D i s s e  m e d l e m m e r  støt-
ter derfor ikke denne omleggingen slik den nå er skis-
sert.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , mener fylkeskommunene må få
en tydelig avklaring av hvilke oppgaver som skal over-
føres. Utredningen må avklare hvordan oppgaveover-
føringen skal gjennomføres.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
merker seg at regjeringen vil følge opp Hagen-utvalgets
forslag om spesialpedagogisk støtte til barn og unge i ar-
beidet med stortingsmeldingen om tidlig innsats og in-
kluderende fellesskap. D i s s e  m e d l e m m e r  uttrykker
forventning til at dette skjer med barnas beste som fø-
rende prioritering.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til Hagen-utvalgets forslag
om å flytte Statpeds oppgaver til de nye fylkeskommu-
nene og vil bemerke at dette er svakt fundert og burde
vært nærmere utredet. F l e r t a l l e t  viser til at hovedan-
svaret for spesialpedagogiske tjenester allerede er lagt
til den enkelte kommune og fylkeskommune der eleven
bor. Statped gir direkte bistand til kommuner og fylkes-
kommuner når kommunen/fylkeskommunen vurde-
rer at deres kompetanse ikke strekker til. F l e r t a l l e t
viser til at brukere av Statpeds spisskompetanse er barn,
unge og voksne med døvblindhet, ervervet hjerneska-
de, synsnedsettelser, hørselshemninger, språk- og tale-
vansker samt sammensatte lærevansker. Dette er svært
små og sårbare grupper med komplekse læringsutfor-
dringer med et lite antall elever i hver kommune og fyl-
keskommune. F l e r t a l l e t  mener det vil være
vanskelig å bygge opp tilsvarende høyt spesialisert
kompetanse i den enkelte fylkeskommune og samtidig
sikre en helhetlig og flerfaglig tilnærming til barn, unge
og voksne med særlige opplæringsbehov. 

F l e r t a l l e t  vil i tillegg påpeke at Statped også har
et språkfaglig ansvar for opplæring i og på tegnspråk og
språktjenester til samiskspråklige brukere. 

F l e r t a l l e t  viser til at Hagen-utvalgets forslag vil gi
den fylkeskommunale PP-tjenesten en helt ny utred-
nings- og veiledningsfunksjon overfor den kommunale
PP-tjenesten. Dette vil på en betydelig måte endre for-
holdet mellom fylkeskommunene og kommunene.
F l e r t a l l e t  mener at konsekvensene av en så stor end-
ring må utredes før forslaget eventuelt blir vedtatt.

F l e r t a l l e t  viser til at verken Hagen-utvalget eller
regjeringen har utredet konsekvensene for barn, unge
og voksne med særlige opplæringsbehov ved en overfø-
ring av oppgavene. 

F l e r t a l l e t  mener at disse små og sårbare gruppe-
ne vil kunne få utfordringer med likeverdige tjenester
dersom Statpeds oppgaver fordeles til 11 fylkeskommu-
ner.

På denne bakgrunn fremmer k o m i t e e n s  m e d -
l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i e t  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede konsekvensene
for barn, unge og voksne med særlige opplæringsbehov
ved en eventuell overføring av Statpeds oppgaver til fyl-
keskommunene og legge dette frem for Stortinget på eg-
net måte.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener
det er viktig at fylkeskommunenes kompetansepolitis-
ke rolle blir styrket. D i s s e  m e d l e m m e r  understre-
ker at arbeidsmarkedet i Norge ikke er likt over alt, tvert
om er det store geografiske variasjoner. Gjennom å
kartlegge regionale kompetansebehov og tilrettelegge
for utdannings- og opplæringstiltak kan fylkeskommu-
nene tilpasse seg de lokale arbeidsmarkedene i sin regi-
on. D i s s e  m e d l e m m e r  støtter at flere oppgaver på
kompetansefeltet legges til fylkeskommunene. Det er
svært viktig for å kunne optimalisere utviklingen basert
på lokale og regionale forhold.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener de videregående sko-
lene bør utvikles til større kompetansesentre i regione-
ne og med det få en bredere rolle. Dette er viktig for at
nødvendig kompetanseheving kan skje mange steder
og for å sikre at flere oppgaver kan utføres i tett samar-
beid med de videregående skoler i ei tid med elevtalls-
nedgang.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser derfor til tidligere forslag om at fylkes-
kommuner og kommuner selv skal ha full bestemmelse
over skolestruktur i grunnskole og videregående skole,
både opprettelse og nedleggelse av skoler og klasser. 

D e t t e  m e d l e m  fremmer derfor følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag om en
lovendring som sikrer at fylkeskommunene får full
myndighet over skolestrukturen i videregående skole.»
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D e t t e  m e d l e m  vil på egnet måte komme tilbake
til Stortinget med forslag om tilsvarende vedtak for
kommunene når det gjelder grunnskolen. 

D e t t e  m e d l e m  viser også til egne forslag om å gi
fylkeskommunene egne midler til å kunne få i gang de-
sentralisert høyere utdanning i samarbeid med høysko-
ler og universitet i behandlingen av Meld. St. 18 (2016–
2017).

D e t t e  m e d l e m  fremmer derfor følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen øke tilskuddene til de-
sentralisert høyere utdanning i høyskole- og universi-
tetssektoren og opprette egne økonomiske overføringer
til fylkeskommunene til formålet.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  under-
streker at næringslivet i alle regioner må sikres tilgang
til de beste forskningsmiljøene på sine områder og mid-
ler til å delta i nødvendige program. 

3.2.4 Landbruksdepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at
fylkeskommunene skulle overta ansvaret for Regionalt
næringsprogram for landbruket og at ansvaret for IBU-
midlene (midlene til investering og bedriftsutvikling i
landbruket) overføres til fylkeskommunene, som så gir
oppdrag til Innovasjon Norge. K o m i t e e n  merker seg
at regjeringen går inn for at regionalt næringsprogram
overføres til fylkeskommunene, mens det ikke gjøres
endringer i forvaltningsansvaret for IBU-midlene. K o -
m i t e e n  støtter dette ut fra at IBU-midlene er knyttet til
landbruksoppgjøret, og viser videre til vurderingen i
Meld. St. 6 (2018–2019), punkt 9.4, og Innst. 251 S (2016–
2017).

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede ytterligere over-
føring av oppgaver fra Fylkesmannen til fylkeskommu-
nene på landbruksområdet. En forutsetning for
overføring er at landbruksavtalen med nasjonale førin-
ger ikke svekkes.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at Stor-
tinget har satt et nasjonalt jordvernmål om maksimal
årlig omdisponering av matjord, jf. Prop. 127 S (2014–
2015). Matjord er av avgjørende betydning for vår na-
sjonale evne til å produsere mat og er sentralt for vår
selvforsyning av mat og for vår beredskap. Matjord må
derfor forvaltes som en nasjonal ressurs. D i s s e  m e d -
l e m m e r  understreker at kommunene og fylkeskom-
munene har ansvaret for arealplanleggingen gjennom

plan- og bygningsloven. Av hensyn til at matjord er en
nasjonal ressurs og vi i dag ikke har et regelverk som sik-
rer tilstrekkelig vern mot nedbygging, skal ansvaret for
jordvern inntil videre beholdes hos fylkesmennene.

3.2.5 Klima- og miljødepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo å
overføre Fylkesmannens ansvar innen naturforvalt-
ning, friluftsliv og klima/klimatilpasning i sin helhet til
fylkeskommunene. Utvalget foreslo også å overføre re-
levante tilskuddsordninger og førstelinjeoppgavene på
kulturminnefeltet. K o m i t e e n  merker seg at regjerin-
gen i meldingen viser til at oppgaver på klima- og miljø-
området overføres til fylkeskommunene som oppføl-
ging av Prop. 84 S (2016–2017) Ny inndeling av regionalt
folkevalt nivå og Meld. St. 18 (2015–2016) Friluftsliv –
Natur som kilde til helse og livskvalitet. Alle oppgaver
hos Fylkesmannen som innebærer politisk skjønn
innenfor artsforvaltning, utenom truede arter og verne-
områdeforvaltning, er overført til fylkeskommunen.
K o m i t e e n  anfører at det er et grunnleggende prin-
sipp i regionreformen at oppgaver som innebærer poli-
tisk skjønn, skal avgjøres av folkevalgte politikere. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , støtter imidlertid at forvaltningen av truede
arter og vernede områder ivaretas av staten som en del
av utøvelsen av statlig vedtatt politikk.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  legger til grunn at ansvaret for arter som
Norge har et spesielt ansvar for og som er spesielt sår-
bare, som villrein, anadrom laksefisk og stor ørret, fort-
satt skal ligge hos Fylkesmannen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  viser til at staten legger de overordnede linjene for
norsk rovviltforvaltning, herunder bestandsmål og for-
valtningsområder for de ulike rovdyrartene. D i s s e
m e d l e m m e r  mener imidlertid det er viktig å påpeke
at deler av forvaltningen med fordel kan/bør overføres
til fylkeskommunen med mål om en mer lokal og regio-
nal forankring og tilpasning. Dette kan, etter d i s s e
m e d l e m m e r s  mening, også innebære en mer effektiv
forvaltning gitt muligheten for kortere beslutningslinje
og mindre byråkrati. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til
dagens situasjon når det gjelder forvaltning av rovdyr,
som innebærer lang saksbehandlingstid, og det som
oppleves som lite praktiske og svært teoretiske løsnin-
ger fra direktorat- og departementsnivå. D i s s e  m e d -
l e m m e r  fremmer på denne bakgrunn følgende
forslag:
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«Stortinget ber regjeringen legge frem forslag om at
fylkeskommunen tar over Fylkesmannens oppgaver
knyttet til fellingstillatelser for rovdyr.»

K o m i t e e n  understreker at Fylkesmannens innsi-
gelsesrett opprettholdes som en sikkerhet for at statlig
vedtatt naturvernpolitikk ikke undergraves.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S e n t e r p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , frem-
hever videre at klima- og miljøperspektivet må være
langt fremme i den politiske bevisstheten på alle for-
valtningsnivåer, og at det faktum at fylkeskommunene
nå får en større miljøportefølje med tilhørende admi-
nistrativ støtte, vil gi den merverdien at disse hensyne-
ne blir sterkere vektlagt også på regionalt nivå.
F l e r t a l l e t  uttrykker en klar forventning til at det blir
tilfelle i alle fylkeskommunene.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  fremmer følgende for-
slag:

«Stortinget ber regjeringen gi fylkeskommunene
veiledningsansvar med hensyn til motorferdsel i ut-
mark.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede ytterligere over-
føring av oppgaver fra Fylkesmannen til fylkeskommu-
nene på klima- og miljøområdet med unntak av ansvar
for forurensing, kontroll, tilsyn og klage.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  fremmer følgende for-
slag:

«Stortinget ber regjeringen gi fylkeskommunene et
regionalt samordningsansvar på klimaområdet knyttet
til oppfølging av klimaloven.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener
klima- og miljøansvar må ligge til grunn for de politiske
beslutningene på alle forvaltningsnivå. Når fylkeskom-
munene nå får større ansvar, må klima og miljøhensyn
bli sterkere vektlagt i alle fylkeskommuner.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  viser til at regjeringen selv i sitt forslag til
statsbudsjett for Klima- og miljødepartementet slår fast
at Norge har risiko for tap av naturmangfold, og at dette
kan skje «særleg som følgje av arealinngrep, arealbruks-
endringar og spreiing av frammande arter». D e t t e

m e d l e m  kan ikke se at regjeringen har tatt nødvendi-
ge grep på plansiden for å ta tak i denne utviklingen.
D e t t e  m e d l e m  viser til forskningsprosjektet
EvaPlan, der det kom tydelig frem at klima-, miljø- og
naturvernhensyn i dag svært ofte taper i planprosesse-
ne. 200 planansvarlige i norske kommuner fikk spørs-
mål om i hvilken grad planleggingen i deres kommune
ivaretar hensyn til klima (energi, areal og transport).
Kun 29 pst. svarte i stor grad eller i svært stor grad. An-
dre faktorer, som landskap, kulturmiljø, jordressurser,
verdiskaping og næringsutvikling var hensyn som ble
vektlagt i større grad. 

D e t t e  m e d l e m  viser til høringsinnspill fra Nor-
ges Jeger- og Fiskerforbund som understreker behov for
statlige planretningslinjer som sikrer en helhetlig til-
nærming og som ivaretar naturmangfold, friluftsliv og
behov for større sammenhengende naturområder. 

D e t t e  m e d l e m  viser til at når det skal overføres
oppgaver knyttet til naturforvaltning og klima, må det
sikres riktig og tilstrekkelig kompetanse både hos fyl-
keskommunen og Fylkesmannen. Det vil ikke være til-
strekkelig å dele Fylkesmannens nåværende kompetan-
se. D e t t e  m e d l e m  forventer at regjeringen sikrer kla-
re krav til nødvendig kompetanse og bevilgninger. 

D e t t e  m e d l e m  viser for øvrig til egne forslag
gjennom flere år om å sikre nødvendig kompetanse på
miljø, klima og biologisk mangfold i hele lokalforvalt-
ningen.

D e t t e  m e d l e m  viser til at det ut fra stortingsmel-
dingen er svært uklart hvilke konkrete oppgaver regje-
ringen ønsker å flytte, hvor grensene skal trekkes og hva
slags kompetansekrav som settes. D e t t e  m e d l e m  vil
derfor ta stilling til de konkrete endringene når saken
kommer til Stortinget.

D e t t e  m e d l e m  mener det er svært viktig at inn-
sigelsesmyndigheten forblir på samme statlige forvalt-
ningsnivå som der nasjonale miljømål vedtas, altså hos
Fylkesmannen. 

3.2.6 Kulturdepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at
ansvar for en rekke enkelttilskudd og tilskuddsordnin-
ger på kulturområdet overføres til fylkeskommunene,
herunder prosjektmidler og driftsstøtte til institusjoner
og arrangementer av lokal eller regional karakter som i
dag ligger til Norsk Kulturråd, investeringsmidler knyt-
tet til institusjoner innen musikk, scenekunst og muse-
um, forvaltning av spillemidler til kulturbygg, ansvar for
forvaltning av spillemidler på biblioteks-, arkiv- og mu-
seumsfeltet mv.

K o m i t e e n  merker seg at regjeringen omtaler
oppfølging av Hagen-utvalgets forslag på områdene bi-
bliotek, museum, litteratur, språk, arkiv, musikk, scene-
kunst, visuell kunst, arkitektur og design, film, dataspill
og frivillig kulturliv i den nylig fremlagte Meld. St. 8
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(2018–2019) «Kulturens kraft – Kulturpolitikk for fram-
tida», der det foreslås at fylkeskommunene får et større
ansvar for kulturoppgaver. Hagen-utvalgets forslag på
idrettsområdet vil bli vurdert i en gjennomgang av til-
skuddsordning til idrettsanlegg i kommunene med sik-
te på forenkling.

K o m i t e e n  har forståelse for at regjeringen i fore-
liggende stortingsmelding som vi her har til behand-
ling, henviser til kulturmeldingen, som går dypere inn i
de berørte saksområdene. K o m i t e e n  vil imidlertid ut-
trykke en klar forventning til at Stortinget i sin behand-
ling av denne legger til grunn som førende premiss at
oppgaver og ordninger som er regionale i sin karakter,
skal forvaltes av fylkeskommunene.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , merker seg at behandlingen av
utflytting av oppgaver på kulturfeltet omtales i, og inn-
går i, den helhetlige behandlingen av kulturmeldingen,
og således vil bli gjenstand for egne forhandlinger i Stor-
tinget våren 2019. 

3.2.7 Utenriksdepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at
ansvaret for om lag halvparten av midlene over til-
skuddsordningen Arktis 2030 overføres til fylkeskom-
munene i Nord-Norge, samt at staten bør vurdere å gi
fylkeskommunene i Nord-Norge et mer aktivt og for-
melt ansvar for å delta og forberede møter i Arktisk råd.

K o m i t e e n  merker seg at regjeringen foreslår å føl-
ge opp dette, og støtter dette. K o m i t e e n  merker seg vi-
dere at regjeringen foreslår at de nordnorske fylkes-
kommunenes involvering i møter i Arktisk råd vil tyde-
liggjøres gjennom utarbeidelsen av målsettinger, regler
og rutiner for samarbeidet mellom aktørene. Det skal vi-
dere opprettes et sekretariat for Regionalt nordområde-
forum i Vadsø.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , støtter regjeringens forslag om at
om lag halvparten av midlene over tilskuddsordningen
Arktis 2030, som involverer nordnorske aktører, overfø-
res til fylkeskommunene i Nord-Norge. 

F l e r t a l l e t  mener en slik løsning både vil bygge
opp om at dette er en demokratireform og en reform
hvor fylkene har ansvar for utvikling innen eget fylke og
samarbeid med nabofylkene.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener
midlene skal fordeles til både Nordland fylkeskommu-
ne og Troms/Finnmark fylkeskommune.

3.2.8 Barne- og likestillingsdepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at
ansvaret for barnevernsinstitusjoner, fosterhjem, adop-
sjon og familievernet, som i dag ligger til Barne-, ung-
doms- og familieetaten (Bufetat), overføres til fylkes-
kommunene. K o m i t e e n  merker seg at regjeringen i
meldingen vurderer det slik at disse oppgavene krever
en grundigere utredning, og at en slik gjennomføres.
Målet for en slik utredning er en styrking av innsatsen
overfor barn som trenger disse tjenestene. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , støtter dette.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at
svært mange høringsinstanser har vært kritiske til Ha-
gen-utvalgets utredning og konklusjon om flytting av
statlig barnevern til fylkeskommunene, og mener at ut-
valgets konklusjon ikke er forankret i et tilfredsstillende
kunnskapsgrunnlag. 

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det trengs grundige-
re utredning. D i s s e  m e d l e m m e r  mener utvalget
som skal utrede dette, må settes sammen av eksperter
på barnevern, personer med særlig kompetanse på kon-
sekvensutredninger og representanter fra partene.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener det også må trekkes tyde-
lige grenser for hva som utredes i skjæringspunktet mel-
lom Bufetat og kommunalt barnevern. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener nødvendige faktorer å utrede før en
eventuell flytting må baseres på et oppdatert kunn-
skapsgrunnlag om dagens faktiske utfordringer. 

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at hovedfokus
i en ny utredning må være å undersøke grundig og nøye
om en eventuell flytting vil føre til et bedre barnevern
for barn og unge. Barnets beste skal alltid trumfe organi-
satoriske behov. D i s s e  m e d l e m m e r  mener utred-
ningen skal være ferdig innen 1. april 2020, slik at vurde-
ringer rundt dette kan presenteres for Stortinget i kom-
muneproposisjonen for 2021.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  mener denne oppgaven skal overføres til fylkeskom-
munen. Det må gjøres en grundig utredning, hvor det
må utredes hvordan overføringen skal utføres, ikke om
oppgaven skal overføres.

3.2.9 Arbeids- og sosialdepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at
det utredes nærmere om opplæringstiltakene arbeids-
markedsopplæring, bedriftsintern opplæring og støtte
innenfor det ordinære utdanningssystemet for perso-
ner med nedsatt arbeidsevne bør overføres til fylkes-
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kommunene. K o m i t e e n  merker seg at regjeringen i
stortingsmeldingen foreslår at ansvaret for bedriftsin-
tern opplæring overføres til fylkeskommunene, og at
det utredes om ansvaret for de øvrige opplæringstiltake-
ne bør ses i sammenheng med fylkeskommunenes an-
svar for opplæring og grunnleggende kompetanseutvik-
ling. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , støtter dette.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  mener det er viktig å sørge for at alt dette overføres til
fylkeskommunen. I den anledning vil d i s s e  m e d -
l e m m e r  understreke at det må utredes hvordan over-
føringen skal utføres, ikke om oppgaven skal overføres.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener at
fylkenes utvidede ansvar i kompetansepolitikken og
overtakelse av ansvar for bedriftsintern opplæring
(BIO) og oppgaver i forbindelse med kvalifisering av
innvandrere krever et tett samarbeid med Nav. Det kre-
ver at regjeringen også endrer Navs arbeidsmåter og til-
passer det slik at dette samarbeidet kan fungere både på
strategisk nivå og i hverdagen.

K o m i t e e n  slutter seg til at også virkemidler og
oppgaver til karriereveiledning regionalt, p.t. om lag 30
mill. kroner, overføres til fylkeskommunene. K o m i t e -
e n  støtter også at samarbeidet med Arbeids- og vel-
ferdsetaten (Nav) opprettholdes som nå.

3.2.10 Olje- og energidepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at
myndigheten til å gi konsesjon til små vannkraftverk
(1–10 MW) og vindkraft (over 1 MW/fem turbiner) leg-
ges til fylkeskommunene. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , merker seg at regjeringen ikke støtter dette,
men vil at NVE skal konsultere fylkeskommunene og
vektlegge fylkeskommunal planlegging i konsesjonsbe-
handlingen til utbygging av vannkraftverk på 1–10 MW
og vindkraft over 1 MW/5 turbiner. F l e r t a l l e t  støtter
dette.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  mener en overføring av myndighet til å fatte vedtak
om konsesjon til utbygging av småkraft og vindkraft til
fylkeskommunene vil styrke koblingen til lokale og re-
gionale forhold ut over det enkelte søknadsområdet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener utbygging av småkraft og
vindkraft vil kunne settes i et større utviklingsperspek-
tiv – knyttet til blant annet arealbruk, utbygging og næ-
ringsutvikling. Fylkeskommunene vil kunne styrke
dialogen med og involveringen av kommunene ved
vurdering av konsesjonsspørsmålet. D i s s e  m e d l e m -
m e r  mener en overføring er i tråd med retningslinje 1,
3 og 4 for oppgavefordelingen og legger til rette for regi-
onale perspektiver og prioriteringer samt kobling av
oppgaveområdet opp mot øvrige samfunnsutvikler-
oppgaver. D i s s e  m e d l e m m e r  vil i tråd med dette
fremme følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen legge frem forslag om
overføring av myndigheten til å gi konsesjon til små
vannkraftverk (1–10 MW) og vindkraft (over 1 MW/fem
turbiner) til fylkeskommunene.»

3.2.11 Helse- og omsorgsdepartementet
K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at

Fylkesmannens oppgaver på folkehelseområdet overfø-
res til fylkeskommunene med unntak av Fylkesman-
nens tilsynsansvar. Konkret foreslår utvalget at ansvaret
for tilskuddsordninger som i dag forvaltes av Helsedi-
rektoratet og Fylkesmannen med relevans for folkehel-
searbeidet lokalt og regionalt, overføres til fylkeskom-
munene. Det gjelder også nyetablert program for folke-
helsearbeid i kommunene.

K o m i t e e n  merker seg at regjeringen går inn for at
hele folkehelseporteføljen som i dag ligger hos Fylkes-
mannen, overføres fylkeskommunen, med unntak av
tilsynsoppgaver og midler som er direkte supplerende
til kommunenes inntektssystem og som bør forvaltes
helhetlig av staten. Det innebærer at midlene til «Leve
hele livet» ikke flyttes. Det legges til grunn at med hele
folkehelseporteføljen menes konkret at følgende til-
skudd flyttes til fylkeskommunen: tilskudd til friskliv,
mestring og læring, tilskudd til tverrfaglig innsats på
rusfeltet, samt at midler i program for folkehelsearbeid
som i dag forvaltes av Helsedirektoratet innlemmes i
rammetilskuddet til fylkeskommunene etter program-
perioden. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  K r i s t e l i g  F o l -
k e p a r t i , er enig i dette, herunder avgrensingen knyt-
tet til de ordningene som har direkte sammenheng med
kommunenes inntektssystem, ut fra at fylkeskommu-
nene ikke skal være en overkommune, men et eget poli-
tisk styrt forvaltningsorgan.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser videre til at Hagen-utvalget
anførte at det er behov for en nærmere diskusjon av sy-
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kehusorganiseringen, og anbefaler at organiserings-
spørsmålet behandles på nytt, hvor også en
fylkeskommunal modell inngår i vurderingene.

E t  t r e d j e  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t
o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , merker seg at regjeringen
viser til at Stortinget sluttet seg til å videreføre dagens
styringsmodell i forbindelse med behandlingen av
statsbudsjettet for 2018, og at man på denne bakgrunn
ikke anser det som aktuelt å følge opp forslaget om å
vurdere organiseringen av sykehusene på nytt.

D e t t e  f l e r t a l l e t  har forståelse for og støtter det-
te. D e t t e  f l e r t a l l e t  anfører at en slik endring ville
måtte medføre en ytterligere gjennomgang av fylkes-
kommunestrukturen. D e t t e  f l e r t a l l e t  har ikke noe
ønske om at dette gjennomføres nå, og ønsker tvert
imot ro om den vedtatte strukturen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at sty-
ring, ledelse og organisering av sykehus er avgjørende
for en god helsetjeneste. D i s s e  m e d l e m m e r  merker
seg at ekspertutvalget anbefalte å vurdere organiserin-
gen av sykehusene på nytt. D i s s e  m e d l e m m e r  re-
gistrerer at regjeringen avviser ekspertutvalgets
tilråding med henvisning til Kvinnslandsutvalgets ar-
beid. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at NOU 2016:25
Kvinnslandsutvalget ble kritisert for sitt snevre mandat
og ikke bidro til å utrede reelle alternativer til dagens
styringssystem. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Den
norske legeforening helhjertet støtter opp om anbefa-
lingen fra ekspertutvalget om en utredning, jf. hø-
ringsinnspill til komiteen. Legeforeningen mener at en
slik utredning må gis et åpent mandat. Legeforeningen
reiser kritikk mot måten RHF-ene har utviklet seg på, og
skriver at norske sykehus i dag er overstyrt og underle-
det.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at andre land har re-
versert foretaksstyring av sykehus, med gode resultat.
Det vises til at både New Zealand og Skottland har re-
versert foretaksorganiseringen og tatt tilbake styringen
av sykehusene. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at dette
også er fullt mulig å gjennomføre i Norge. En oppga-
vemelding om nye oppgaver til større regioner er lite
verdt om man ikke i en slik gjennomgang vil vurdere or-
ganiseringen av sykehusene på nytt. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  viser til at Senterpartiet har foreslått en ny modell for
styring og ledelse av norske sykehus, der foretaksmo-
dellen avvikles og der sykehus tas tilbake til offentlig
forvaltning og folkevalgt styring. jf. Dokument 8:96 S
(2014–2015) og Dokument 8:19 S (2015–2016). D i s s e
m e d l e m m e r  vil at norske sykehus må styres gjen-
nom en forvaltningsmodell med folkevalgt styring na-

sjonalt, regionalt og lokalt. Ved avvikling av
foretaksmodellen bør sykehusene videreføres med stat-
lig eierskap. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Senter-
partiet i Stortinget har foreslått at ansvaret for drift og
utvikling av spesialisthelsetjenesten desentraliseres til
om lag 20 sykehusstyrer tilsvarende dagens helsefore-
tak. Disse skal styre innenfor rammene gitt av Stortinget
i en nasjonal helse- og sykehusplan. Sykehusstyrene får
ansvar for sykehusene i sin region og skal bestå av et
flertall av medlemmer valgt av og blant fylkestingenes
medlemmer. Dersom området for sykehus ikke følger
fylkesgrensene, må styrerepresentanter bli valgt fra
begge fylker. Det må i tillegg vurderes å opprette egne
styrer for landsomfattende tjenester. Disse tjenestene
må forankres i nasjonal helse- og sykehusplan. Eksem-
pel på slike områder er IKT, sykehusbygg, forskning og
utdanning. D i s s e  m e d l e m m e r  presiserer at dette er
Senterpartiets forslag til modell, men at Senterpartiet
stiller seg bak en utredning av dette. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjeringen har
etablert en forsøksordning hvor kommuner kan få an-
svar for å drifte distriktspsykiatriske sentre. D i s s e
m e d l e m m e r  vil understreke at Senterpartiet ikke har
støttet å gi kommuner et slikt spesialisthelsetjenestean-
svar. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjeringen i
Prop.1 S (2018–2019) skriver at det til nå ikke er noen
kommuner som har meldt sin interesse for slik oppga-
veoverføring. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at de nye
fylkene er bedre i stand til å drive DPS enn kommuner,
og at dette er et argument for å avvikle foretaksmodel-
len og gi fylkene mer helseansvar for spesialisthelsetje-
nesten. 

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer derfor følgende
forslag:

«Stortinget ber regjeringen følge opp ekspertutval-
gets anbefaling og vurdere organisering av sykehus på
nytt, med mål om å overføre ansvar for sykehus og DPS
til de nye fylkene.»

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at syke-
hus før var et ansvar for fylkene. Sykehus er en viktig
regional sak for befolkningen og skaper stort engasje-
ment og deltakelse. Det viser de store sykehusaksjone-
ne. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er viktig at
beslutningene tas nærmere folk i ulike landsdeler.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det er viktig å fjer-
ne foretaksmodellen og få sykehusene under direkte fol-
kevalgt ansvar. På sikt bør sykehus under folkevalgt regi-
onal styring. En slik oppgaveoverføring vil gi mer demo-
kratisk styring av sykehusene. Det vil gjøre at det ved be-
slutningene om struktur og tilbud blir tatt mer hensyn
til befolkningen i de ulike landsdeler og kunne sikre at
målsettingen om å desentralisere helsetilbudet blir vir-



23Innst. 119 S – 2018–2019
keliggjort til beste for befolkningen, samt kunne sikre
riktig ressursbruk og målet om behandling på laveste
riktige nivå. Da vil en bedre kunne organisere tilbudet
slik at det kun er det som må sentraliseres for å ha bredt
og spesialisert nok tilbud, som blir sentralisert.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til at Stortinget enstemmig
har vedtatt å be regjeringen starte evalueringen av pasi-
entreiseordningen i august 2019. Det er også fattet en-
stemmig vedtak om å be regjeringen sørge for at de
regionale helseforetakene går gjennom organiseringen
av pasientreiseordningen. I tillegg er det med støtte fra
Arbeiderpartiet, Senterpartiet, Sosialistisk Venstreparti,
Kristelig Folkeparti, Miljøpartiet De Grønne og Rødt
vedtatt å be regjeringen gjøre en bred gjennomgang av
regelverket for pasientreiser og fremme en sak for Stor-
tinget for å forenkle og forbedre ordningen.

På bakgrunn av dette fremmer k o m i t e e n s  m e d -
l e m m e r  f r a  A r b e i d e r p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r -
t i e t  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen i gjennomgangen av re-
gelverket for pasientreiser vurdere om noe av ansvaret
for pasienttransport kan overlates til de nye fylkene.»

3.2.12 Samferdselsdepartementet

K o m i t e e n  viser til at Hagen-utvalget foreslo at
ansvar for fylkesinterne togruter og kjøp av togruter
mellom henholdsvis Østfold/Akershus/Buskerud, Tele-
mark/Vestfold, Hedmark/Oppland og Oslo, som i dag
ligger til Jernbanedirektoratet, overføres til fylkeskom-
munene. I tillegg foreslo utvalget at den statlige til-
skuddsordningen for utvidet TT-ordning for brukere
med særskilt behov, og ansvaret for forvaltning av til-
skudd til utbygging av bredbånd som i dag ligger til Na-
sjonal kommunikasjonsmyndighet (NKom), overføres
til fylkeskommunene.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , er tilfreds med at regjeringen vil
overføre støtteordningen til utbygging av bredbånd til
fylkeskommunene fra og med 2020. Dette vil støtte opp
under fylkeskommunenes samfunnsutviklerrolle og
kan gi mindre byråkrati.

F l e r t a l l e t  mener det er svært viktig at midlene
som skal gå til bredbåndsutbyggingen, øremerkes i en
overgangsperiode etter de ulike fylkenes behov for opp-
gradering, og ikke bare inngår i en større ramme. Uten at
midler i en startfase øremerkes over rammen til fylkes-
kommunene, vil det digitale klasseskillet øke, og utsatte
regioner vil miste konkurransekraft. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at regjeringen
har som mål at minst 90 pst. av husstandene skal ha til-
bud om bredbånd med minst 100 Mbit/s innen 2020. På
lang sikt er målet at alle husstander skal ha tilbud om
høyhastighetsbredbånd. I Sverige har myndighetene
satt et mål om at 98 pst. av husstandene innen 2025 skal
ha et gigabit-tilbud.

D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at bredbånd er
samfunnskritisk infrastruktur. Områder uten mulighet
til raskt å kople seg opp til omverdenen sakker raskt ak-
terut, de blir mindre attraktive bosteder, og næringsut-
vikling er krevende. D i s s e  m e d l e m m e r  understre-
ker at det vil gå et digitalt klasseskille mellom dem som
er raskt på nett, og dem som ikke er det. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  forutsetter økonomiske overføringer, og viser til Sen-
terpartiets alternative budsjett for 2019, hvor det
foreslås 500 mill. kroner til dette formål.

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  påpeker at bredbånd er samfunnskritisk in-
frastruktur. Områder uten mulighet til raskt å kople seg
opp til omverdenen sakker raskt akterut, de blir mindre
attraktive bosteder, og næringsutvikling er krevende.
Uten større satsing vil det bli et varig digitalt klasseskille
mellom dem som er raskt på nett, og dem som ikke er
det. Regjeringen har som mål at minst 90 pst. av hus-
standene skal ha tilbud om bredbånd med minst 100
Mbit/s innen 2020. I Sverige har myndighetene satt et
mål om at 98 pst. av husstandene innen 2025 skal ha et
gigabit-tilbud.

D e t t e  m e d l e m  mener Norge må sette seg høyere
mål enn det regjeringen nå har. Flere fylkeskommuner
har gjort mye godt arbeid og satset egne midler på dette.
Men regjeringens bidrag er lavt, og slike midler bør ikke
innlemmes i rammen.

D e t t e  m e d l e m  mener det må gjøres grundige
vurderinger i samråd med fylkeskommunene før en
eventuelt innlemmer midlene til bredbåndsutbyggin-
gen i rammebevilgningen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  mener regjeringen bør fastsette et mer ambisiøst mål
for at Norge skal kunne hevde seg i fremtiden.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utarbeide en plan for
hvordan minst 98 pst. av husstandene skal få et gigabit-
tilbud innen 2025, og for hvordan hele landet skal få et
gigabit-tilbud innen 2027.»

Videre vil k o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e -
n e  f r a  A r b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i , understreke at Nkoms
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faglige rolle bør bestå også etter overføringen av ansva-
ret for bredbånd til fylkeskommunene.

Videre vil k o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n -
t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  un-
derstreke at Nkoms rolle må videreutvikles, og fremmer
derfor følgende forslag: 

«Stortinget ber regjeringen videreutvikle Nkoms
rolle til også å inkludere nasjonal rådgivning for å nå
målsetningen om bærekraftig konkurranse, og stimule-
re til næringsutvikling og innovasjon.»

K o m i t e e n  merker seg at regjeringen mener at an-
svar for utvidet TT-ordning og tilskuddsordning for
bredbåndsutbygging kan overføres til fylkeskommune-
ne, og at ansvaret for kjøp av fylkesinterne togruter for-
blir et statlig ansvar. K o m i t e e n  støtter dette, men
understreker at den nasjonale TT-ordningen ikke skal
overføres før ordningen er fullt ut finansiert som en na-
sjonal ordning. 

K o m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  ønsker ikke å ta stilling til overføring av TT-
tjenesten før den nasjonale ordningen er på plass og en
ser hvordan dette i så fall skal sikres videre som en ret-
tighet med statlig medfinansiering.

K o m i t e e n  merker seg videre og støtter at koordi-
nering av kollektivtrafikken mellom fylke og stat skal
utvides for å bidra til at begge parter når målsettingene
innenfor kollektivområder. 

K o m i t e e n  merker seg videre at regjeringens vur-
dering er at også fylkesdelen av sams vegadministrasjon
overføres til fylkeskommunene, jf. Prop. 1 S (2018–2019)
fra Samferdselsdepartementet. På samferdselsområdet
må oppgaver som overføres, være i samsvar med NTP. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
S e n t e r p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , støtter
dette og mener og har en forventning til at dette fører til
bedre ressursutnyttelse og mer sammenhengende
tenkning i vegplanlegging og vedlikehold.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at
det under høringene har kommet mange sterke motfo-
restillinger til å flytte sams vegadministrasjon. Hø-
ringsinstansene påpeker at mange oppgaver som
utføres av Statens vegvesen, er for små til at det vil være
mulig å bygge opp tilsvarende spesialistmiljøer i alle fyl-
ker. Høringsinnspill fra Tekna understreker at det bør
utredes hvordan flytting av ansvar vil påvirke behovet
for innleie av ekstern kompetanse og konsulenter. Kon-
sekvensen kan bli økt bruk av konsulenttjenester, noe

som vil føre til økte utgifter for fellesskapet uten at det
bygges varig og nødvendig kompetanse i etaten. D i s s e
m e d l e m m e r  påpeker at det er nødvendig med et ut-
strakt samarbeid i hele offentlig sektor om kontrakt-
strategier for å sikre høy kvalitet, økonomisk kontroll,
sikring mot økonomisk kriminalitet og arbeidslivskri-
minalitet osv. Det er stort behov for å øke kompetansen
og sikre effektiv håndtering av disse svært komplekse
oppgavene. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det på in-
gen måte er klarlagt gjennom regjeringens dokumenter
hvordan en for eksempel har tenkt at forhold knyttet til
løpende kontrakter skal håndteres. Dette gjelder også
spørsmål knyttet til finansiering av prosjekter innen
skredsikring, gang- og sykkelveier som er igangsatt. Et
viktig punkt er hvordan man skal ivareta et helhetsper-
spektiv når det gjelder trafikksikkerhet etter 2020. 

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at innvendingene er
relevante, og at de må besvares. Regjeringen har ansva-
ret for gjennomføringen av oppgaveendringen og det
forutsettes at den gjør dette i tett samarbeid med fylkes-
kommunene og de ansattes organisasjoner og eventuelt
kommer tilbake til Stortinget dersom den klare forut-
setningen om at endringen ikke medfører brudd på
noen av de nevnte forutsetningene ikke er fulgt. D i s s e
m e d l e m m e r  vil komme tilbake til dette når saken
legges fram for Stortinget.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  er opptatt av en
helhetlig plan og gjennomføring av drift og vedlikehold
av veinettet i fylkene. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  vil i tillegg til ansvar for fylkesveier vurdere å overfø-
re ansvaret for drift og vedlikehold av riksveinettet til
fylkeskommunen.

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , viser til at Stortinget i for-
bindelse med behandling av Prop. 84 S (2016–2017) har
gitt sin tilslutning til at ansvaret for de statlige fiskeri-
havnene som i dag ligger hos Kystverket, blir overført til
fylkeskommunene. 

F l e r t a l l e t  forutsetter videre at staten i mellomfa-
sen inntil fylkeskommunene overtar fiskerihavnene
ikke avhender havner til andre aktører uten godkjen-
ning fra berørte fylkeskommuner.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i
viser til at det er etablert flere overgangsordninger som
skal bidra til en mest mulig smidig overføring av ansva-
ret for fiskerihavneforvaltningen fra staten til fylkes-
kommunene. 
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Etter Stortingets behandling av Prop. 84 S (2016–
2017) er det etablert en forskutteringsordning for fiske-
rihavn- og farledsprosjekter, som ligger inne i Nasjonal
transportplan. Videre arbeides det med gjennomføring
av reformen, slik at fylkene kan overta forvaltningsan-
svaret og prioriteringene av fiskerihavnetiltak fra og
med 2020 i tråd med intensjonene i reformen og Stor-
tingets vedtak.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker spesielt at ved-
likehold og drift av fiskerihavnene er svært kostnadskre-
vende, og forutsetter at staten overfører midler tilsva-
rende det Kystverket i dag bruker på oppgaven.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  understreker at vedlikehold og drift av fiskeri-
havnene er svært kostnadskrevende, og forutsetter at
staten muliggjør at fylkeskommunene kan ivareta den-
ne oppgaven på en god måte økonomisk. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til at disse partier ikke
støtter forslaget om at fylkeskommunene skal overta
ansvaret for de statlige fiskerihavnene. F l e r t a l l e t  me-
ner det vil være utfordrende for fylkeskommunene å fi-
nansiere store utbygginger, som i dag håndteres
gjennom NTP-prosessen. 

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at
generell rammeoverføring ikke vil være tilstrekkelig på
dette området. Avklaringer rundt disse spørsmålene må
gjøres i dialog med kystfylkene så raskt som mulig. 

D i s s e  m e d l e m m e r  vil derfor komme tilbake til
endringene når de konkrete endringsforslagene legges
fram.

D i s s e  m e d l e m m e r  ber departementet utrede
hvordan nødvendige større investeringer kan finansi-
eres etter at fylkeskommunene overtar ansvaret for de
statlige fiskerihavnene, og avklare finanseringen av ved-
tatte prosjekter i NTP i tillegg til kommende store fiske-
rihavnprosjekter. 

D i s s e  m e d l e m m e r  ber regjeringen vurdere å
kategorisere fiskerihavnene i Norge etter modell fra ei-
erskapet på vegene. Gjennom en tredeling med statlige,
fylkeskommunale og kommunale fiskerihavner vil man
sikre strategisk utvikling av næringslivet og arbeidsplas-
ser i hele landet.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  viser til Representantforslag 167 S (2017–2018), og
Innst. 266 S (2017–2018), hvor Senterpartiet fremmet
forslag om at fiskerihavnene skal forbli statlige. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til at vedlikehold og utbygging av
disse anleggene krever en spesiell kompetanse, som
Kystverket besitter. En fragmentering av ansvar og fi-

nansiering kan gi en dårligere forvaltning av eksis-
terende og nye fiskerihavneanlegg og vil kunne
medføre lavere kompetanse og økt byråkrati samlet
sett. Særlig finansiering av anleggene er grunn til be-
kymring, dette er svært viktig infrastruktur, og ettersom
tilskudd til fylkeskommunene er svært utsatt for skif-
tende politiske prioriteringer av fylkeskommunen, vil
det være økonomisk utfordrende for fylkene å ivareta
dette ansvaret. D i s s e  m e d l e m m e r  registrerer at
kommuner og fylker langs hele kysten uttrykker be-
kymring for endringen. Fylkeskommunene er sentrale i
prioriteringen av de statlige midlene slik ordningen
fungerer i dag. D i s s e  m e d l e m m e r  mener dette fun-
gerer godt og må videreføres.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  viser til at regje-
ringspartiene under stortingsbehandlingen av
regionreformen den 8. juni 2017 vedtok å overføre an-
svaret for kjøp av innenlandske flyruter til fylkeskom-
munene. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at disse partier
stemte imot denne overføringen. D i s s e  m e d l e m -
m e r  forutsetter at overføringene til fylkeskommunene
styrkes før kjøp av FOT-rutene blir overført til fylkes-
kommunene. 

På denne bakgrunn fremmer k o m i t e e n s  m e d -
l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i e t  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede en fordelingsmo-
dell som ivaretar minimumsbehovet for finansiering av
kjøp av FOT-ruter, og legge dette frem for Stortinget før
neste anbudsutlysning.»

3.2.13 Økonomiske og administrative konsekvenser

K o m i t e e n  merker seg at regjeringen i meldingen
viser til at endringer i oppgavefordelingen mellom for-
valtningsnivåene vil ha økonomiske og administrative
konsekvenser på kort og lang sikt. Oppgaveendringer vil
kunne ha konsekvenser for både statlig, fylkeskommu-
nal og kommunal forvaltning, men også for privat næ-
ringsliv og frivillige organisasjoner. Konsekvensene vil
avhenge av hvilke oppgaver som samlet overføres til fyl-
keskommunene.

K o m i t e e n  understreker at oppgaver må overføres
sammen med ressurser. 

K o m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i , understreker videre at
det forventes at en ny struktur på sikt generelt vil legge
til rette for mer effektiv drift og mer rasjonell bruk av of-
fentlige midler.

K o m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S e n t e r p a r t i -
e t  viser til at regjeringen ikke har vist at ny struktur vil
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gi en økonomisk besparelse, effektiv drift og mer rasjo-
nell bruk av offentlige midler.

4. Forslag fra mindretall
Forslag fra Arbeiderpartiet og Senterpartiet:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen gi fylkeskommunene vei-
ledningsansvar med hensyn til motorferdsel i utmark.

Forslag 2
Stortinget ber regjeringen gi fylkeskommunene et

regionalt samordningsansvar på klimaområdet knyttet
til oppfølging av klimaloven.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen i gjennomgangen av re-

gelverket for pasientreiser vurdere om noe av ansvaret
for pasienttransport kan overlates til de nye fylkene.

Forslag fra Arbeiderpartiet:
Forslag 4

Stortinget ber regjeringen utrede ytterligere overfø-
ring av oppgaver fra Fylkesmannen til fylkeskommune-
ne på klima- og miljøområdet med unntak av ansvar for
forurensing, kontroll, tilsyn og klage.

Forslag fra Senterpartiet og Sosialistisk Venstreparti:
Forslag 5

Stortinget ber regjeringen utrede hvilke andre opp-
gaver som naturlig kan flyttes inn under Distriktssente-
ret for å styrke kompetansen på samfunnsutvikling og
verdiskaping i distriktene.

Forslag 6
Stortinget ber regjeringen videreutvikle Nkoms rol-

le til også å inkludere nasjonal rådgivning for å nå mål-
setningen om bærekraftig konkurranse, og stimulere til
næringsutvikling og innovasjon.

Forslag fra Senterpartiet:
Forslag 7

Stortinget ber regjeringen utrede etter hvilke forut-
setninger fylkeskommunen på anmodning fra kommu-
nene kan vurdere å tre inn som reguleringsplanmyndig-
het i større fylkeskommunale infrastrukturtiltak, hvilke
lovendringer og avgrensninger som eventuelt bør gjø-
res, og legge dette frem for Stortinget til endelig avgjørel-
se på egnet måte.

Forslag 8
Stortinget ber regjeringen utrede konsekvensene

for barn, unge og voksne med særlige opplæringsbehov
ved en eventuell overføring av Statpeds oppgaver til fyl-

keskommunene og legge dette frem for Stortinget på eg-
net måte.

Forslag 9

Stortinget ber regjeringen legge frem forslag om at
fylkeskommunen tar over Fylkesmannens oppgaver
knyttet til fellingstillatelser for rovdyr.

Forslag 10

Stortinget ber regjeringen legge frem forslag om
overføring av myndigheten til å gi konsesjon til små
vannkraftverk (1–10 MW) og vindkraft (over 1 MW/fem
turbiner) til fylkeskommunene.

Forslag 11

Stortinget ber regjeringen følge opp ekspertutval-
gets anbefaling og vurdere organisering av sykehus på
nytt med mål om å overføre ansvar for sykehus og DPS
til de nye fylkene.

Forslag 12

Stortinget ber regjeringen utarbeide en plan for
hvordan minst 98 pst. av husstandene skal få et gigabit-
tilbud innen 2025, og for hvordan hele landet skal få et
gigabit-tilbud innen 2027.

Forslag 13

Stortinget ber regjeringen utrede en fordelingsmo-
dell som ivaretar minimumsbehovet for finansiering av
kjøp av FOT-ruter, og legge dette frem for Stortinget før
neste anbudsutlysning.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti:

Forslag 14

Stortinget ber regjeringen fremme forslag om en
lovendring som sikrer at fylkeskommunene får full
myndighet over skolestrukturen i videregående skole.

Forslag 15

Stortinget ber regjeringen øke tilskuddene til de-
sentralisert høyere utdanning i høyskole- og universi-
tetssektoren og opprette egne økonomiske overføringer
til fylkeskommunene til formålet.

5. Komiteens tilråding
Komiteens tilråding I–IV fremmes av komiteens

medlemmer fra Arbeiderpartiet, Senterpartiet og Sosia-
listisk Venstreparti.

Komiteens tilråding V fremmes av en samlet komi-
té. 

K o m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til meldingen og rår Stortinget til å gjøre følgende 
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v e d t a k :

I
Stortinget ber regjeringen foreslå økte midler til

regional utvikling til fylkeskommunene. 

II
De regionale utviklingsmidlene legges ikke inn i

rammefinansieringen av fylkeskommunene. 

III
Stortinget ber regjeringen styrke de regionale

forskningsfondene. 

IV
Stortinget ber regjeringen utrede ytterligere over-

føring av oppgaver fra Fylkesmannen til fylkeskom-
munene på landbruksområdet. En forutsetning for
overføring er at landbruksavtalen med nasjonale fø-
ringer ikke svekkes. 

V
Meld. St. 6 (2018–2019) – Oppgaver til nye regio-

ner – vedlegges protokollen.

Oslo, i kommunal- og forvaltningskomiteen, den 12. desember 2018

Karin Andersen Torhild Bransdal
leder ordfører
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VEDLEGG

Brev fra Kommunal- og moderniseringsdepartementet v/statsråd Monica Mæland til kommunal- 
og forvaltningskomiteen, datert 5. desember 2018

Meld. St. 6 (2018–2019) Oppgaver til nye regioner – 
Spørsmål fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe

Jeg viser til spørsmål fra Arbeiderpartiets stortings-
gruppe v/Eirik Sivertsen, oversendt fra kommunal- og
forvaltningskomiteen 29. november 2018. 

1. På hvilken måte ser regjeringen for seg å involvere
fylkeskommunene i de pågående og framtidige utred-
ningene som meldingen skisserer? 

Det enkelte departement har ansvar for å følge opp
utredning av oppgaver på sine områder, og vil involvere
fylkeskommunene og KS på egnet måte. Flere steder i
meldingen er det beskrevet behov for dialog med fyl-
keskommunene og KS. Konsultasjonsordningen mel-
lom regjeringen og KS er én av de aktuelle arenaene for
dialog. Dersom overføring av en oppgave krever lov-
endring, vil ansvarlig departement utarbeide hø-
ringsnotat før det fremmes en lovproposisjon for
Stortinget. Her vil fylkeskommunene ha anledning til å
gi sine innspill. 

2. I meldingen på side 46 skriver regjeringen: «Det er
imidlertid departementets vurdering at det ikke bør
innføres nye og omfattende prosedyrer for involvering
i alle store statlige investeringsprosjekter da dette kan
bidra til å øke planleggingstiden unødvendig. Krav om
involvering av fylkeskommunene i arbeidet med å fast-
sette samfunnsmål for KVU-arbeidet begrenses derfor
til de store statlige infrastrukturprosjektene.» Hva er
regjeringens definisjon av forskjellen mellom investe-
ringsprosjekter og infrastrukturprosjekter? 

Med store statlige investeringsprosjekter menes i
denne sammenheng statlige investeringsprosjekter
som er omfattet av KS-ordningen (ekstern kvalitetssik-
ring) som Finansdepartementet har ansvar for. KS-ord-
ningen omfatter i utgangspunktet alle statlige
investeringsprosjekter med en antatt kostnad over 750
millioner kroner (med noen unntak). 

Med infrastrukturtiltak menes her samferdselstil-
tak som er omfattet av KS-ordningen. Dette utgjør mer
enn halvparten av alle saker hvor det til nå er gjennom-
ført KS1. Fylkeskommunenes deltakelse i planleggingen
av disse prosjektene skal styrkes, og det skal legges økt
vekt på fylkeskommunenes deltakelse i arbeidet med
konseptvalgutredninger til de store infrastrukturpro-
sjektene.

3. I meldingen på side 72 skriver regjeringen «Etter de-
partementets vurdering framkommer det ikke nye mo-
menter i Hagen-utvalgets utredning som tilsier at kli-
ma- og miljøoppgavene bør vurderes annerledes enn
tidligere.» Hvilke oppgaver er det Hagen-utvalget fore-
slår konkret på klima og miljø som regjeringen ikke føl-
ger opp? 

Hagen-utvalget foreslår å overføre fylkesmannens
ansvar innen naturforvaltning, friluftsliv og klima/kli-
matilpasning i sin helhet til fylkeskommunene, i tillegg
til fylkesmannens innsigelsesmyndighet knyttet til sek-
toransvaret. Tilskuddsordninger som forvaltes av Mil-
jødirektoratet foreslås også overført til
fylkeskommunene. Videre foreslås det at veilednings-
ansvar overfor kommunene med hensyn til motorferd-
sel i utmark overføres til fylkeskommunene. Utvalget
mener det er relevant å gi fylkeskommunene et regio-
nalt samordningsansvar på klimaområdet i oppfølgin-
gen av den nye klimaloven. Samtidig mener utvalget at
Miljødirektoratet bør gis innsigelsesmyndighet på fag-
områdene som overføres.

Regjeringen overfører ikke ytterligere oppgaver på
klima- og miljøområdet som følge av Hagen-utvalgets
rapport. Oppgaver på klima- og miljøområdet overføres
til fylkeskommunene som oppfølging av Prop. 84 S
(2016–2017) Ny inndeling av regionalt folkevalgt nivå og
Meld. St. 18 (2015–2016) Friluftsliv – Natur som kilde til
helse og livskvalitet. 

Fylkeskommunen skal ikke være en overkommune.
Fylkeskommunene skal ha ansvar for oppgaver som har
et tydelig regionalpolitisk handlingsrom og som er vik-
tige premissleverandører for en god miljø- og klimapo-
litikk. En viktig forutsetning for å nå klimamålene, er at
de blir integrert i fylkeskommunenes og kommunenes
planlegging etter plan- og bygningsloven. Fylkeskom-
munene har klart ansvar og handlingsrom til å innta en
regional strategisk rolle i klimaarbeidet. Alle oppgaver
hos fylkesmannen som innebærer politisk skjønn
innenfor artsforvaltning, utenom truede arter og verne-
områdeforvaltning, er overført til fylkeskommunene el-
ler kommunene. Fylkesmannens gjenværende opp-
gaver knyttet til truede arter og verneområdeforvalt-
ning har behov for et nasjonalt helhetsperspektiv, for å
sikre en god oppgaveløsning og for å kunne ivareta na-
sjonal og internasjonal måloppnåelse. 

Det vises til behandlingen av Meld. St. 22 (2015–
2016) Nye folkevalgte regioner – rolle struktur og opp-
gaver, Innst. 377 S (2015–2016), der stortingsflertallet er
enig i kriteriene regjeringen legger til grunn for oppga-
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vefordelingen, og hvor stortingsflertallet var positive til
den gjennomgangen som er gjort av fylkesmannens
oppgaver knyttet til klima- og miljøoppgaver.

Oppgaver som i dag ligger på statlig nivå er kjenne-
tegnet av standardisering, regelorientering og kontroll,
eller er oppgaver som regjeringen vurderer at krever et
nasjonalt helhetsperspektiv for god oppgaveløsning.
Fylkesmannens arbeid med klima, miljøgifter og na-
turmangfold henger nøye sammen, og en ytterligere
oppsplitting av klima og miljøfeltet vil være til hinder
for å se de helhetlige sammenhengene i klima- og miljø-
forvaltningen. Fylkesmannens og direktoratets gjenvæ-
rende oppgaver innenfor klima og miljø er etter regje-
ringens vurdering av en slik karakter at de har svært be-
grenset regionalpolitisk handlingsrom.

4. Hagen-utvalgets utredning foreslår flere oppgaver til
fylkeskommunene på landbruksområdet. Hvilke opp-
gaver og tilskuddsordninger er det Hagen-utvalget
foreslår konkret på landbruk som regjeringen ikke føl-
ger opp? 

Hagen-utvalget foreslår at fylkeskommunene over-
tar ansvaret for Regionalt næringsprogram for landbru-
ket. Utvalget foreslår videre at ansvaret for IBU-midlene
overføres til fylkeskommunene, som så gir oppdrag til
Innovasjon Norge. Landbruks- og matdepartementets
vurdering er at Regionalt næringsprogram overføres til
fylkeskommune, mens det ikke gjøres endringer i for-
valtningsansvaret for IBU-midlene. Forvaltningen av
IBU-midlene følger av nasjonal forskrift og nasjonale fø-
ringer fastsatt i de årlige jordbruksoppgjørene. De sen-
trale føringene for bruken av midlene, som allerede er
avtalt mellom partene i jordbruksoppgjøret og lagt
fram for Stortinget, kan ikke settes til side av regionale
prosesser og vedtak. Dette innebærer at det er begrenset
rom for regionale prioriteringer i bruken av IBU-midle-
ne. 

5. Hva skal være nordområdesekretariatets konkrete
oppgaver? 

Regionalt nordområdeforum ble opprettet høsten
2016 etter initiativ fra regjeringen for å styrke den hel-
hetlige tilnærmingen til nordområdepolitikken. Foru-
mets faste medlemmer er politisk ledelse i UD, NFD og
KMD, politisk ledelse i de tre nordnorske fylkene og po-
litisk ledelse på Sametinget. Forumet ledes i fellesskap
av UD, KMD og NFD som koordinerende nordområde-
departementer. Andre relevante departementer og ak-
tører deltar avhengig av tema. Formålet med forumet er
å bedre dialogen og problemforståelsen mellom nasjo-
nalt og regionalt nivå om problemstillinger som er sær-
lig relevante for utviklingen i nord.

Etableringen av et sekretariat for Regionalt nord-
områdeforum i Vadsø skal bidra til et sterkere regionalt
eierskap til arbeidet med forumet.

Prosessen knyttet til innretning og organisering av
sekretariatet er igangsatt. Nærmere detaljer vil redegjø-
res for i kommuneproposisjonen for 2020. I prosessen
vil departementene ha dialog med Nordland, Troms og
Finnmark fylkeskommuner og Sametinget, og sørge for
at forumets formål blir ivaretatt.

6. Omlag halvparten av Arktis 2030-midlene er fore-
slått overført til nye Troms og Finnmark fylkeskommu-
ne. Hvilken type oppgaver er disse midlene tenkt brukt
til og hvordan er de tenkt å støtte opp under Norges na-
sjonale prioriteringer i nordområdene?

Arktis 2030 er en søknadsbasert tilskuddsordning.
Formålet med ordningen skal ligge fast.

Midlene i Arktis 2030 skal bidra til at Norge er le-
dende på kunnskap, er den fremste forvalter av miljøet
og naturressursene i nordområdene og bidra til næ-
ringsutvikling. Eksempel på tilskuddsmottakere er
forskningsmiljøer, sentrale og regionale myndigheter,
næringslivet, interesseorganisasjoner og sammenslut-
ninger. Prosjektsamarbeid er et viktig virkemiddel i
nordområdesatsingen.

Overføring av om lag halvparten av Arktis 2030-
midlene til den nordligste fylkeskommunen, er en kon-
kret styrking av den regionale komponenten i forvalt-
ningen av nordområdepolitikken. Overføringen gjør at
fylkeskommunenes egne erfaringer og kompetanse i
større grad vil legge føringer for hvordan ordningens
mål konkret følges opp. Midlene skal forvaltes av Troms
og Finnmark fylkeskommune i nært samarbeid med
Nordland fylkeskommune. UD og KMD vil vurdere nær-
mere innretning og avgrensning av ordningen og kom-
me tilbake til dette i statsbudsjettet for 2020. Departe-
mentene vil ha dialog med de berørte fylkeskommune-
ne.
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